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La primera Fira Lluis Santapau i una pista de gel, atraccions de la programació

Amics de Vinaròs lliura els premis 
Puig Roda i Borràs Jarque



5 desembre de 2020

2

Edi ta :
A jun tamen t  de  V ina ròs

Directora:
Mercedes  Rod r íguez  C ros
Consel l  de redacc ió:
Sefa Miralles (PSPV-PSOE)

Agustín Molinero (PP)
Ibai Gil (PVI)

Cecilia Pastor (Totes i tots som Vinaròs)
Paula Cerdà (Compromís)

Emmanuel Herrera (Ciudadanos)
Cap de redacc ió:
Xav ie r  F lo res  Royo

Disseny i  maquetac ió:
Dav id  Aguado  A i xa là

Redactors  i 
co l · laboradors:

Andrés  A lb io l  Mune ra
Emi l i  Fono l l osa

Sa lvado r  Qu inzá 
A l f r edo  Gómez
Car la  Escude r

Ju l i án  Za ragozá
Juan  Cha le r

Apa r i c i o  f o tòg ra f
Adminis t rac ió 

i  subscr ipc ions:
Ed i to r i a l  An t i nea 
Te l .  964  45  00  85 

webmaster@editorialantinea.com
Publ ic i ta t :

A qua l sevo l  de  l es  agènc ies 
de  pub l i c i t a t  o  a l  t e l è fon 

964  45  00  85
Impress ió:

A.  G .  Cas te l l  Imp reso res  S .L .
C /  D r.  F lem ing ,  6 , 

12500  V ina ròs
Dipòsi t  legal :  CS-298 -84

IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

Redacció/X.Flores
La primera fira “Lluis  Santapau”  de productes elaborats 
amb xocolata i una pista de gel sintètic són dos de les 
principals novetats de la programació nadalenca que han 
presentat el primer tinent d’alcalde i regidor de Promoció de 
la  Ciutat  i d’Interès  Turístic, Marc  Albella, i la regidora 
de Obres i Serveis, Carmen Morellà. Malgrat la pandèmia i les 
mesures de seguretat que cal prendre, des de l’Ajuntament 
s’ha intentat crear una agenda atractiva d’activitats perquè 
tota la família puga gaudir dels últims dies del 2020. 
Albella  ha destacat que “es tracta d’una programació amb 
la qual es pretén animar a la gent que surti al carrer per 
a disfrutar del Nadal i fer les compres als comerços, per 
a ajudar a dinamitzar l’economia local, a més també de 
ser un referent per a la resta de la comarca”. En aquest 
sentit, insistia que tots els actes previstos se celebraran 
amb totes les mesures de seguretat corresponents. 

Fira Lluís Santapau
Una de les principals novetats serà la celebració de 

la Fira Lluís Santapau en la pèrgola del passeig de Colom, del 
3 al 13 de desembre. Participaran en ella cinc parades que 
oferiran productes elaborats amb xocolata, així també com 
a dolços tradicionals nadalencs.  Albella  va assenyalar que 
aquesta fira serà un homenatge a Lluis Santapau, reconegut 
pintor  vinarossenc que va ser un mestre de la xocolata i 
considerat un dels principals precursors de les mones de 
xocolata. De fet, en el seu homenatge també du el seu nom 
el Trofeu Lluis Santapau al millor Mestre xocolater artesà 
d’Espanya. 

Pista de gel
Una altra de les novetats serà la instal·lació d’una pista de gel 
sintètic també en la pèrgola del passeig de Colom des del 3 
de desembre al 6 de gener. Cal destacar que es farà un estricte 
control de l’aforament i de totes les mesures establertes per 
les autoritats sanitàries.

Reis Mags
Quant a l’arribada dels Reis d’Orient, es farà un espectacle 

Espectacle televisat a porta tancada AL Vinaròs arena
 Retransmi
ió per Canal 56

5 de gener a les 18.30H
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La primera fira “Lluis Santapau” i una pista de gel, 
atraccions de la programació de Nadal a Vinaròs 

El divendres 27 es va encendre la tradicional il·luminació dels carrers de la ciutat
Els Reis Mags arribaran enguany a Vinaròs de manera diferent i l’espectacle es podrà veure per Canal 56
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ACTUALITAT

L’Ajuntament de Vinaròs ha decidit 
homenatjat a Lluís Santapau en la que 
és  la primera Fira de Xocolata de Nadal. 
Però, qui era Lluis Santapau? 
Nascut a Vinaròs l’any 1906, Santapau 
va entrar l’any 1919 d’aprenent a la 
confiteria de la seva germana gran. Allí 
va iniciar la seva afició i va tindre els 
primers contactes amb la pastisseria.
L’any 1921 es va traslladar a Barcelona 
i, durant un període de quatre anys, 
canvia sovint de residència i d’obrador 
per millorar la seva formació en 
pastisseria.
El 1925 se’n va a viure a Palma de 
Mallorca, on va assimilar la tècnica 
especial mallorquina.
Als 13 anys, quan va acabar l’escola, 
va entrar a treballar com aprenent de 
pastisser. Als 15 anys es va traslladar 
a Barcelona per treballar en diverses 
pastisseries, adquirint habilitats 
creatives en la decoració de pastissos.
El 1927 es va instal·lar definitivament a 
Barcelona. Allí va treballar en diverses 
pastisseries, com ara Forn del cel, o 
Monclús, fins que li van proposar fer-
se càrrec de la direcció de l’obrador de 
Casa Llibre, on va desenvolupar un estil 
propi i les tècniques personals que va 
enriquint amb l’observació i la pràctica. 
L’any 1934 va crear la tècnica de 
les figures de xocolata. Va dirigir la 
Casa Mora Rosas de la Diagonal, 
que en aquella època era una de les 
pastisseries pioneres. Va ser el precursor 
de les actuals mones de xocolata, i va 
desenvolupar la tècnica dels ous pintats 
amb paisatges,  com si fossen quadres. 
Va transformar elements tradicionals de 
la Pastisseria Catalana en objectes d’art 
que van més enllà del paladar. Aquí és 
on va començar a compaginar l’art de 
la pastisseria amb la pintura. Els seus 
aparadors eren plens d’art i de bellesa, 
i admirats per tots els companys d’ofici.
Va revolucionar la decoració 
d’aparadors en xocolata, donant origen 
a una competició natural i popular entre 
les diferents pastisseries tradicionals.
En 1935 participa en revistes 
especialitzades del ram, 
com  Portanveu  , on se li va atribuir 
el títol de «Príncep de la confiteria». I 
més tard, a La pastelería práctica , i a La 
confitería española .
Al 1939 a causa de la mobilització 
militar, es troba a Logronyo, i posa en 
marxa l’antiga fàbrica de caramels Vda. 
Solano.
L’any 1940 torna a Barcelona per 
reactivar Casa Mora, que havia tancat 
portes a causa de la guerra. I al cap de 
pocs anys crea la fàbrica de bombons 
Mora Rosas, sota la mateixa direcció. 
Comença la producció dels xiclets 
Arom, i tota mena de derivats de la 
xocolata.

El 1944 el fan protagonista d’un NO-DO 
on es mostren les seves tècniques de 
pastisser.
Al 1950 s’independitza i forma l’empresa 
Ludomar SL, dedicada a l’elaboració de 
bombons i caramels. El seu prestigi es 
consolida en aquesta època.
L’any 1971 rep una Placa de Plata del 
Gremi de Pastisseria de Barcelona i 
del Sindicat Provincial d’Alimentació, 
Distintiu A, en reconeixement a la seva 
labor.
Al 1974 es jubila i s’entrega plenament 
a la pintura, però es manté actiu en el 
camp de la pastisseria donant classes 
a les noves generacions del Gremi de 
Pastisseria de Barcelona.
  L’any 1980 el Gremi de Pastisseria 
de Barcelona li lliura una altra Placa 
de Plata per la seva aportació a la 
pastisseria catalana. Se’l nomena 
Mestre Tècnic. També rep la Placa de 
Plata de l’Agrupació de Pastisseria 
d’Andorra. I la Medalla d’Or del Gremi 
de Pastisseria de Castelló.
El 1981 rep el Diploma de la Generalitat 
de Catalunya, «Catalunya Avui».
Al 1982 rep la Ploma d’or de la 
revista  La confitería española.  Diploma 
d’Alimentària.
En 1985 rep les distincions següents: 
Medalla d’or del Gremi de Pastisseria 
de València. MAICOP 85; Placa de Plata 
de l’Associació de Confiters del Ferrol; 
Diploma del Gremi de Pastisseria de La 
Rioja; Diploma de Pastisseria Artística 
de Biscaia; Diploma Alimega.
L’any 1987 Medalla d’or Verge de 
Montserrat del Gremi de Pastisseria de 
Barcelona.
Al 1989 Carta de Mestre Artesà de la 
Generalitat de Catalunya.
I el 1992 se sol·licita a la Generalitat 
de Catalunya la Creu Sant Jordi, amb 
el suport del Gremi de Pastisseria de 
Barcelona, altres gremis de diferents 
províncies i empreses de confiteria de 
la resta d’Espanya. Rep la Placa de Plata 
Mosa com a col·laborador en els Jocs 
Olímpics de Barcelona. La defunció 
Natural de Lluís Santapau deixa en 
suspens la resolució a la sol·licitud 
per a la Creu Sant Jordi , distinció que 
només s’entrega a Persones Celebres de 
Catalunya en vida.
L’any 1993 va rebre el reconeixement 
del títol de «Mestre de Mestres» del 
Gremi de Pastisseria de Barcelona.
El 6 de juliol de 1995, rep un homenatge 
al Saló de Cròniques de l’Ajuntament de 
Barcelona a càrrec de l’excel·lentíssim 
alcalde Pasqual Maragall, en 
reconeixement a la seva intensa labor 
d’investigació i d’innovació dins del 
camp de la pastisseria catalana, i per la 
seva contribució al renom internacional 
de l’art de la pastisseria del nostre país.

IMPORTANT!
·Control dʼaforament per mesures Covid-19. 
·Obligatori ús de la mascareta i de gel hidroalcohòlic. 
·El material de préstec serà desinfectat després de cada ús. 
·És prendrà la temperatura abans dʼentrar. 

DE LES 10.30H FINS LES 13.30H
I DE LES 16.30H FINS LES 21.30H

DEL 3 DE DESEMBRE
AL 6 DE GENER

Pèrgola del Passeig 
  de Colom, Vinaròs

Preu: 30 mins 3€ 60 mins 5€

Sintètic

*EXCEPTE EL 9, 14, 15, 16 I 17 I 21 DE DESEMBRE. 
LA PISTA ESTARÀ TANCADA EIXOS DIES.

especial al Vinaròs Arena que no es podrà 
seguir presencialment degut a l’aforament 
restringit, per la qual cosa s’ha decidit televisar-
lo per a tothom. Es podrà seguir en directe des 
de Canal 56 el dia 5 de gener a partir de les 
18:30h. Albella assenyalava que s’han estudiat 
diverses alternatives, però al final davant la 
prohibició de no poder celebrar espectacles 
itinerants, s’ha optat per aquesta opció 
televisada perquè es pugui seguir des de casa 
amb total seguretat. En aquest sentit, afegia 
que s’ha treballat de manera conjunta amb 
els Reis i les entitats locals perquè sobretot, els 
més petits, puguin gaudir d’una nit màgica.
Morellà  ha estat l’encarregada de detallar 
totes les decoracions nadalenques i la 
il·luminació que s’ha instal·lat a la ciutat per 
a crear un bon ambient festiu. Segons ha 
assenyalat una de les principals novetats és 
la col·locació de decoracions a la plaça de 
Sant Antoni, així com detalls florals al carrer 
de Sant Tomàs. Morellà comentava que “gaudir 
de tot l’enllumenat i decoracions que s’han 
instal·lat a la ciutat és una bona excusa per a 
sortir de casa a passejar, al mateix que també 
s’ajuda a dinamitzar l’activitat comercial”. 
Tota la programació de Nadal la poden 
consultar a través del web del Ajuntament de 
Vinaròs, xarxes socials i Tourist  Info. També es 
publicarà al Diariet.

Una fira en homenatge a un 
Mestre Xocolater vinarossenc
Extret de www.santapau.org
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L’Ajuntament 
cedeix un vehicle 
al centre de salut

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat 
per unanimitat la cessió d’un 
vehicle de propietat municipal per a 
necessitats sanitàries del centre de 
salut.  Per això es va proposar al ple 
la seua desafecció i canviar la seua 
denominació de bé de domini públic 
a bé patrimonial. L’alcalde, Guillem 
Alsina, va explicar que el centre de 
salut ho havia sol·licitat al consistori 
donat el gran volum de feina que 
tenen derivada de la pandèmia de 
coronavirus.

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha procedido a la 
aprobación inicial, gracias al voto de calidad de la 
alcaldía (votos a favor de PSPV y TSV, la abstención de 
Compromís y los votos en contra del resto de grupos) 
las bases reguladoras de un concurso para incentivar 
las compras en el comercio local de la localidad. 
Este concurso se celebraría el próximo año y 
supondría, según explicó la concejala de Comercio, 
Anna Fibla, la inyección de 240.000 euros para 
consumir en los comercios de proximidad (de los 
que 150.000 los aportaría el ayuntamiento y otros 
90.000 los ciudadanos premiados en el concurso). El 
funcionamiento sería el siguiente: el Ayuntamiento 
premiaría con 50 euros a 3.000 ciudadanos 
empadronados en Vinaròs y mayores de 18 años, 
que deberían gastar en los comercios locales. Los 
premiados estarían obligados a aportar de su bolsillo 
otros 30 euros, con lo que sumados a los 50 que 
aporta el Ayuntamiento, dispondrían de 80 euros en 
una tarjeta regalo para sus compras en las tiendas 
adheridas a la campaña. 
Para ello los ciudadanos interesados en participar 
deberían rellenar un formulario con sus datos 
personales. De entre todas las personas participantes, 
se escogerán 3.000 ganadores mediante sorteo. 
Por su parte, los comercios participantes formarán 
también parte de una campaña de promoción. 
Fibla argumentó que el impacto del estado de alarma 
en el comercio local fue el detonante de que se 
pensara en organizar este concurso para incentivar 
las compras en el pequeño comercio y que con él se 
pretende dinamizar también el consumo por parte 
de la ciudadanía. 
Toda la oposición fue crítica con la idea de llevar a 
cabo este concurso, esgrimiendo sus dudas de que 
esta sea una buena manera de incentivar el comercio.  
Manuel Herrera, de Ciudadanos, dijo que “la justicia 

social no debería depender de un sorteo” y leyó el 
informe técnico de secretaría, que avisa que “no 
sería un premio, sino una subvención, y eso puede 
perjudicar al consumidor que decida pedir otra”, 
entre otros puntos. Y acusó al equipo de gobierno 
de incoherencia, recordando que hace unos días 
ofreció los terrenos de Soterranyes a Amazon “incluso 
cuando ya sabían que no tenían ni una posibilidad”. 
Paula Cerdà, de Compromís, dijo no tener claro el 
funcionamiento, y las “muchas incongruencias” de 
este concurso. “No es la alternativa más adecuada, 
porque se obliga a los premiados a abonar 30 euros. 
La gente que no llega a final de mes no se podrá 
permitir participar en el concurso, con lo que se 
está discriminando a parte de la ciudadanía”, señaló, 
además de apuntar que “si para participar hay que 
rellenar un formulario de forma telemática, mucha 
gente mayor no participará”. Por último, dijo que 
“una forma de ayudar al comercio es dar una ayuda 
directa, ya que con este concurso no se verán todos 
beneficiados por igual”.  
Maria Dolores Miralles (PVI) lamentó que en las bases 
reguladoras no ponga la cantidad que destina el 
ayuntamiento ni la total del concurso, y que no se 
hubiera informado de ello ni en la comisión anterior 
al pleno.  Además, señaló que el informe desfavorable 
del secretario es “muy concluyente” y entre otras 
cosas consideró discriminatorio que solo pudieran 
beneficiarse del concurso los empadronados en 
Vinaròs. “Esperaba que en seis meses hubieran 
podido hacer algo más para incentivar el comercio. 
Como concejala no me hubiera atrevido a presentar 
a pleno algo con un informe tan desfavorable de los 
técnicos. Pedimos que retiren estas bases y trabajen 
en implantar otro tipo de ayudas de forma directa”, 
concluyó. 
Juan Amat (PP) dijo que estas bases son “chanchulleras 
y torticeras”.  “Las llevaban en el pleno anterior, las 

retiraron, y lo presentan 
ahora sin haber movido una 
coma”, indicó el portavoz 
popular, recordando que 
“el informe del secretario 
indica que el ayuntamiento 
no tiene competencias para 
aprobarlas, que presentan 
como premios lo que 
realmente son subvenciones, 
con el impacto que puede 
tener en la renta de los que se 
beneficien de ello”, y que “no 
tiene sentido dejar fuera a los 
que no están empadronados en el municipio, además 
de que no se deberían utilizar recursos públicos para 
publicitar el concurso”, según dice también el informe 
técnico. “Si hacemos caso al informe, lo tienen muy 
difícil”, dijo Amat, que concluyó que “en las bases ni 
especifican la cuantía del premio, ni el número de 
premiados, y además la forma de participar es un 
calvario burocrático. Es una chapuza de las peores, y 
una chapuza irregular según el informe técnico”.   
Por último, la concejala de Hacienda, María Cano 
(PSPV) dijo que lo que se pretende es que la gente 
conozca y compre en el pequeño comercio local 
y que no se quede en casa. “Una de las formas de 
conseguirlo es esta, ya ha funcionado en otras 
poblaciones. Se trata de un incentivo para que se 
acuda físicamente a comprar a nuestras tiendas”, 
señaló. También matizó que “está claro que se trata 
de una subvención y así aparece en las bases” y que 
“tuvimos claro desde el primer momento que ese 
dinero tenía que llegar solo a ciudadanos de Vinaròs”. 
Además, negó que la manera de participar fuera 
complicada. “Tenemos claro que lo tenemos que 
hacer. Está funcionado bien en otros Ayuntamientos 
que ya lo han aplicado”, concluyó.

Festius municipals 
del 2021

El ple va donar compte dels dos dies 
festius locals per al 2021, que seran el 
20 de gener, Sant Sebastià i el 29 de 
juny, Sant Pere. El 24 de juny, dia de 
Sant Joan és festa a nivell autonòmic.

X.Flores
El ple ordinari de l’Ajuntament de Vinaròs corresponent 
al mes de novembre ha aprovat amb el suport de tots els 
grups i l’abstenció del PP el funcionament i els membres 
que formaran part de la comissió d’investigació  
que van sol·licitar els populars amb la finalitat de 
determinar el responsable de la decisió de la direcció 
única de la carretera de la costa sud, conèixer els criteris 
que van modificar la circulació de la zona, la causa per 
la qual no es va obrir un expedient administratiu i que 
no se sol·licitessen informes tècnics, i si hi ha hagut un 
augment de la sinistralitat respecte a anys anteriors. 
La comissió estarà formada per set membres, un 
representant de cada grup amb representació en el 
consistori, a més de l’edil no adscrit. L’alcalde exercirà 
la presidència d’aquesta, encara que pot delegar 
aquesta competència. Les decisions s’aprovaran 
per majoria simple i les conclusions d’aquesta 
comissió hauran de ser exposades en un ple. 
El PP es va abstenir, expressant el seu portaveu, 
Juan  Amat, el seu desacord amb els membres que 
formaran aquesta comissió. “Entenem que limitar 
la participació a un regidor per grup polític és una 
desigualtat de condicions, i s’ha decidit sense ni 
tan sols consultar-nos la nostra opinió”, va indicar. 

En el ple de setembre ja es va aprovar la creació d’aquesta 
comissió, a la qual va votar a favor fins i tot el PSPV 
en assegurar llavors l’edil d’Interès Turístic i Promoció 
de la Ciutat, Marc Albella, que “no hi ha res a amagar”. 
Cal recordar que a més de la sol·licitud d’aquesta 
comissió per part del PP, el  PVI  també va presentar 
un recurs de reposició contra la decisió de 
la  unidireccionalitat  del vial, que va ser desestimat. 
Llavors, l’alcalde, Guillem Alsina, va explicar que “el 
procediment que s’ha seguit per a adoptar tal decisió 
ha estat, una vegada mantingudes diverses reunions 
amb els Serveis Tècnics i amb la Prefectura de Policia, 
ordenar a la Policia Municipal la unidireccionalitat de la 
via”. Tal decisió, assenyalava el primer edil “s’empara en 
les competències municipals d’ordenació del trànsit en 
les vies urbanes i de titularitat municipal i s’ha basat en 
raons de seguretat viària i fluïdesa de la circulació que 
ho aconsellaven suposant les restriccions de circulació 
de vehicles i ampliació d’espais per a vianants i 
bicicletes, tot això per a facilitar la pràctica de l’esport i 
el passeig amb espai suficient per a complir les normes 
de distanciament i millorar alhora la seguretat viària”. 
Veïns de la zona han constituït una plataforma i una 
recollida de més de 700 signatures contra el canvi de 
circulació.

El Ayuntamiento trabaja en la celebración de un concurso 
para incentivar las compras en el comercio local de Vinaròs
Las bases reguladoras se aprueban con el voto de calidad de la alcaldía y sin el apoyo de la oposición

El ple aprova la constitució i el funcionament de la comissió 
d’investigació sobre els canvis circulatoris de la costa sud
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X.Flores
El pleno del Ayuntamiento de Vinaròs ha 
aprobado por unanimidad una moción 
presentada por el PP para que el consistorio 
habilite una línea de ayudas directas a 
autónomos y pequeñas empresas del 
municipio.
El portavoz popular, Juan Amat, señaló 
que “estas ayudas fueron anunciadas por el 
equipo de gobierno hace más de seis meses 
pero hasta la fecha no se han habilitado, en 
una muestra más de la dejadez del gobierno 
municipal”.
Amat consideró que “las dificultades por las 
que atraviesan los autónomos y pequeñas 
empresas siguen creciendo y por parte del 
equipo de gobierno no se da cumplimiento 
a las promesas realizadas”, y puso como 
ejemplo a “ayuntamientos de nuestro 
entorno como Peñíscola o Alcalá de Xivert, 
con gobiernos del PP, que han tramitado y ya 
están pagando dichas ayudas“.
Manuel Herrera, portavoz de Ciudadanos, 
criticó el retraso en la implantación de estas 
ayudas. “El tiempo es oro y hay que hacerlo 
ya o habrá empresas que ya no estarán. 
Hay impuestos que hay que pagar a la 
administración y que se pueden reducir o dar 
también ayudas directas, como han hecho ya 
otros ayuntamientos de la provincia”, señaló.
Por parte del PVI, Maria Dolores Miralles 
recordó que se trata de una medida 
necesaria y que ya solicitó ayudas directas 
porque así lo pedían las pequeñas empresas 
de la localidad. También dijo que el 
consistorio vinarocense hizo bien durante 
el inicio de la pandemia decidiendo la 
supresión de algunas tasas, pero que como 
en otras poblaciones también hay que 
ofrecer otro tipo de ayudas que lleguen a 
más autónomos. 
La concejala de TSV, Anna Fibla dijo que 
se está estudiando esta posibilidad de 
establecer ayudas directas por parte del 
equipo de gobierno y que en ello se está 
trabajando desde hace meses y se tendrá 
en cuenta en los presupuestos municipales 
de 2021, aunque matizó que también 
han solicitado los comercios apoyos en 
publicidad y en venta online y que en este 
sentido ya se están preparando campañas. 
También dijo que la mayoría de comercios 
de Vinaròs ya han cobrado las ayudas de la 
Generalitat y que han solicitado a los que 

no lo han hecho que se pongan en contacto 
con el consistorio.La concejala de Hacienda, 
María Cano, indicó que el ayuntamiento 
agilizó en su momento el proceso de 
pago de ayudas y subvenciones como el 
chiquibono, entre otras, defendió que se 
han realizado diversas obras y reparaciones 
por parte del consistorio con un importe 
de medio millón que realizan empresas del 
municipio, pero consideró que es necesario 
aun habilitar ayudas que lleguen a más 
pequeños empresarios. “Estaremos ahí, 
tenemos previsto para el 2021 abrir una línea 
de ayudas directas, y es por ello que vamos a 
votar a favor de la moción”, concluyó.  
El portavoz del PP, Juan Amat, contestó 
a Fibla  que “el equipo de gobierno tiene 
que ampliar su visión, porque la moción no 
alude solo al comercio local, sino a todos 
los autónomos y pequeñas empresas” y que 
“es muy ilustrativo ver como se aprueba 
por unanimidad una moción que dice 
literalmente que hay que poner fin a la 
muestra de dejadez del gobierno municipal 
y que ustedes ni siquiera han enmendado, 
con lo que PSPV y TSV reconocen con ello 
que no han hecho nada en todo este año 
en este aspecto. Es preocupante que tenga 
que ser el PP el que tenga que presentar 
esta moción porque no han hecho nada en 
todo el 2020”, preguntándose “dónde está 
el dinero que no se han gastado en fiestas, 
porque es el año que menos dinero se ha 
gastado en actividad municipal”.
Cerró el punto el alcalde, Guillem Alsina, 
que defendió la labor de los miembros del 
equipo de gobierno y recordó que se han 
rebajado o eliminado varias tasas desde el 
inicio de la pandemia, como la del mercado 
municipal, la del mercadillo del Dijous y la 
de las empresas del Vinalab, entre otras, 
durante un año, o la exención de la tasa 
de ocupación de vía pública, con lo que el 
Ayuntamiento dejará de ingresar 300.000 
euros en este sentido. También recordó 
que se ha destinado más de medio millón 
de euros en obras que están realizando 
pequeñas empresas del municipio. “Está 
claro que hemos podido acertar o fallar en 
algunas cosas, pero estoy muy orgulloso 
del trabajo que hemos realizado todos 
los concejales del equipo de gobierno”, 
concluyó.

X.Flores
L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per unanimitat una moció 
presentada pel  Grup Municipal de Compromís, per a que 
l’Ajuntament forme part del Pacte  dels alcaldes  pel Clima i 
Energia i face la  sol·licitud  de les ajudes autonòmiques que 
estan lligades al PACES.
La portaveu de Compromís, Paula Cerdà,  va indicar  que  “cal 
posar en marxa tots els tràmits adients per formar part del Pacte 
de les Alcaldies, amb una aposta clara per la sostenibilitat i la 
lluita contra el canvi climàtic a Vinaròs, a més de poder participar 
d’accions globals i transversals d’acord a les directrius europees”.
Cerdà va explicar que a l’agost, la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, va emetre una resolució publicada al DOGV per la qual 
es convoquen ajudes als municipis de la Comunitat Valenciana 
per a potenciar projectes de lluita contra el canvi climàtic per 
a l’exercici de 2020. La convocatòria té per objecte concedir 
ajudes per a potenciar actuacions de lluita contra el canvi 
climàtic, impulsant l’establiment de mesures dins dels plans 
d’acció per al clima i energia sostenibles (PACES) i actuacions 
para reduir la petjada de carboni. En particular aquelles 
relacionades amb reforçar la implantació d’energies renovables 
i millorar l’eficiència energètica. I també, contribuir a la mobilitat 
sostenible vinculada a la reducció d’emissions derivades del 
transport dins del municipi. El municipi de Vinaròs no forma 
part d’aquest pla d’acció, per la qual cosa no pot beneficiar-se 
d’aquesta convocatòria. Per això, la regidora va demanar “que se 
sol·liciten les subvencions autonòmiques per la implantació de 
projectes en la lluita contra el Canvi Climàtic”.

El Ayuntamiento se compromete a 
habilitar ayudas a autónomos en 2021
Aprobada por unanimidad la moción del PP, que calificó de “muy ilustrativo” que 
PSPV y TSV no la enmendaran ya que acusaba de “dejadez” al equipo de gobierno

L’Ajuntament aprova una moció 
de Compromís per formar 
part del Pacte d’Alcaldies i del 
Desenvolupament del PACES
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El text aprovat és el següent:
Amb ocasió de la commemoració del 25 de 
novembre, Dia Internacional per a l’eliminació de 
la violència contra la dona, l’Ajuntament de Vinaròs 
reitera el seu compromís amb la lluita contra la 
violència que s’exerceix contra les dones, pel sol fet 
de ser-ho i contra els seus filles i fills, i alerta sobre 
els riscos que amenacen a les polítiques d’igualtat.
De manera global, estem vivint un moment històric 
en el que els esforços per frenar la propagació de la 
COVID-19 obliguen a mesures de confinament que 
han posat i continuen posant en perill a les dones 
i als seus filles i fills, i augmenten el poder i control 
dels que converteixen les llars en llocs insegurs.
És urgent combinar les mesures que busquen 
alentir la propagació del virus i la capacitat de 
resposta de les sistemes de salut amb la erradicació 
de les conductes que reprodueixen i perpetuen la 
desigualtat i amb la protecció de qui pateixen les 
seues conseqüències.
La pandèmia que assola mundialment a una 
població espantada i immersa en la incertesa 
està aprofundint la bretxa de gènere tant en l’ús 
de recursos públics com en l’accés a l’ ocupació, 
ampliant les dificultats de equilibri entre la vida 
personal, professional i familiar i dificultant la 
independència econòmica de les dones.
La crisi sanitària ha posat de manifest la 
vulnerabilitat de nostre sistema sanitari i de 
protecció social generant un fre a les polítiques 
transformadores impulsades durant l’última 
dècada i posant en risc els avanços aconseguits i 
en matèria de igualtat.
Un risc que pot obstaculitzar o fer retrocedir 
els drets de igualtat aconseguits al nostre país i 
repercutir negativament els seus efectes sobre les 
polítiques i avanços de igualtat.
Aquest desafiament passa per aconseguir una 
forta cooperació i associació entre governs i 
organitzacions de la societat civil que garantisca 
que la igualtat de gènere i els drets de les dones 

continuen a la agenda política com a factor 
essencial per fer front a la crisi de l’ COVID-19 , a 
curt termini, i com elements clau per afavorir la 
recuperació social, econòmica i sanitària de totes 
les persones a nivell global, a llarg termini.
És per això, que l’atenció i la planificació que han 
d’oferir els governs estatals, autonòmics i locals ha 
d’incorporar la perspectiva de gènere i ser, a més, 
una resposta coordinada, directa i efectiva per 
a tots, fent un especial èmfasi en les dones i les 
xiquetes.
En aquest context, les administracions públiques i 
els seus governs han de garantir la continuïtat en 
la prestació de serveis i posar en marxa solucions 
innovadores que posen en valor una resposta 
coordinada i integrada que protegisca els drets 
humans i la seguretat i recuperació de les víctimes 
del masclisme.
A la vista de l’exposat, els grups polítics que 
integren l’Ajuntament de Vinaròs per unanimitat 
proposem acordar:
1. Convidem a totes les entitats locals a adherir-se 
a aquesta Declaració i ens sumem a totes les veus 
que clamen per un futur en igualtat.         
2. Ratifiquem el nostre compromís amb el Pacte 
Valencià Contra la Violència de Gènere i Masclista 
així com el Pacte Estatal Contra la Violència de 
Gènere i Masclista i recordem la necessitat de 
continuar avançant en el seu desenvolupament.         
3. Alertem sobre el perill de les polítiques de 
aïllament i confinament que suposen un augment 
dels nivells de violència domèstica, sexual i de 
gènere, pel que requereixen una major protecció.
4. Reivindiquem el determinant paper 
transformador de les Governs locals durant i 
després de la crisi de COVID-19 a l’hora de construir 
economies i societats més igualitàries, inclusives i 
sostenibles.   
5. Recordem que és necessari garantir que la 
igualtat de gènere i els drets de les dones continuen 
a la agenda política com a factor essencial per fer 

front a la crisi de l’COVID-19, a curt termini, i com 
a elements clau per afavorir la recuperació social, 
econòmica i sanitària de totes les persones a nivell 
global, a llarg termini.         
6. Defensem la necessitat de promoure accions 
globals consensuades que garanteixen la 
continuïtat de les polítiques dirigides a l’eliminació 
de les normes socials discriminatòries i el reforç 
de les programes de prevenció i lluita contra la 
violència de gènere.         
7. Reclamem una resposta coordinada que integre 
la perspectiva de gènere com a fil conductor 
del disseny de les solucions que frenen la crisi 
econòmica i social originada per la COVID.         
8. Demanem la implementació de projectes i 
programes locals que garantisquen la igualtat 
de gènere en l’ocupació i el suport a l’esperit 
empresarial de les dones, com mesures per 
preservar la seua independència econòmica i 
prevenir la violència de gènere.
9. Manifestem la nostra preocupació per les altes 
taxes d’ocupació temporal de les dones que, unit a 
la destrucció i la caiguda de l’ocupació adverteixen 
d’un perillós augment de la bretxa de gènere.         
10. Denunciem la càrrega que suposa per a les 
dones les situacions de “confinament selectiu” 
en el àmbit escolar i respecte a les persones 
dependents i les conseqüències que pot tenir 
per al desenvolupament òptim de la seua carrera 
professional generant noves formes de violència 
social cap a elles basades en la reproducció de rols 
sexistes.
11. Ratifiquem el nostre compromís amb el Pacte 
d’Estat contra la violència de gènere i recordem 
la necessitat de continuar avançant en el seu 
desenvolupament.     
12. Exigim la transferència dels fons assignats 
per a l’exercici 2020 com a mitjà per garantir la 
continuïtat de la senda de treball iniciada.   

El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado por 
unanimidad una moción presentada por el grupo 
municipal Ciudadanos (Cs) en el Ayuntamiento de 
Vinaròs solicitando la adquisición e instalación de 
aparatos purificadores de aire con filtro HEPA en 
los edificios municipales con mayor afluencia de 

público.  El portavoz del partido, Manuel Herrera, 
argumentó que “estos aparatos representan una 
solución óptima para evitar el contagio de la 
Covid-19 en espacios cerrados, pues la ventilación 
natural es insuficiente además de un mal gasto en 
la eficiencia energética”. 

También consideró Herrera que son diversos los 
inmuebles en los que se podrían colocar como la 
biblioteca, los centros de formación o la Oficina de 
Atención al Ciudadano, entre otros donde no haya 
ventilación natural suficiente, recordando que es 
una de las recomendaciones de la Organización 
Mundial de la Salud (OMS).

Moció de l’Ajuntament amb motiu del Dia Internacional 
de l’Eliminació de la Violència contra la Dona

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per unanimitat dels grups polítics que integren el consistori (PSPV-PSOE, PP, PVI, TOTES I TOTS SOM VINARÒS, 
COMPROMÍS i CIUDADANOS) una moció amb motiu del Dia Internacional de l’Eliminació de la Violència contra la Dona. 

El Ayuntamiento aprueba la instalación de purificadores 
en los edificios municipales de Vinaròs

Pz. Agustín Comes, 5, Bajo · VINARÒS
www.estate -vinaros.com         estate.vinaros@gmail .com

+34 964 82 50 48

Disfruta de tu tiempo y dinero, 
        ¡ confía en nosotras !                    

¡Vendemos tu casa !

X.Flores
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X. Flores
El ple de l’Ajuntament de Vinaròs ha 
aprovat per unanimitat prolongar 
dos mesos el termini d’execució 
de les obres de construcció de la 
residència de la Tercera Edat, a 
causa de l’aturada soferta durant 
l’estat d’alarma per la Covid-19. Els 
terminis pràcticament es mantenen 
en haver-se reiniciat els treballs 
de manera immediata després de 
l’obligada aturada i la conclusió està 
prevista per a finals de març de 2021, 
ja que havien de concloure al gener. 
L’edifici de la residència s’ha 
construït a la part superior del 
centre de dia i és de 5.400 metres 
quadrats amb dues plantes, 
distribuïdes entre 54 habitacions 
dobles i 37 simples. També tindrà 
zones compartides, dues terrasses, 
gimnàs i molts més serveis per a 
garantir una estada de qualitat als 
usuaris. Disposarà de 145 places i a 

més crearà 75 llocs de treball per a 
atendre a tots els usuaris, per tant 
també suposarà millorar les opcions 
laborals per als veïns del  Maestrat. 
L’edifici s’ha adaptat a més amb 
un dels plantejaments “estrella” 
per a lluitar contra el coronavirus, 
amb petites unitats de convivència 
que agrupen usuaris amb les 
mateixes problemàtiques, la qual 
cosa s’ha demostrat que és com 
un tallafocs perquè el virus no 
es propagui perquè les persones 
no es barregen amb unes altres. 
Per les instal·lacions, els metres 
quadrats de què disposa aquest 
edifici i la forma en què s’està 
construint, la residencia serà 
pionera en tota Espanya, i per 
descomptat en la Comunitat 
Valenciana, al passar d’una tipologia 
de residència típica i amb poca llum 
a una sèrie d’espais oberts i amb 
vista excel·lents.

L’alcalde Guillem Alsina, acompanyat pel cap de la Policia Local, Juanma 
Domènech i el regidor de Ciutadans, Emmanuel Herrera, va viatjar dimarts 
fins a Castelló per reunir-se amb el Consorci Provincial de Bombers per a la 
recuperació del servei de Protecció Civil a Vinaròs. Cal destacar que es tracta 
d’una proposta que el regidor Herrera va presentar el passat mes de març a 
l’Ajuntament i des del Govern Municipal es va valorar molt positivament.
Alsina ha destacat que “la reunió d’ahir a Castelló ha sigut un pas molt important 
per a la recuperació de Protecció Civil, gràcies a l’acord al que s’ha arribat amb 
el Consorci Provincial de Bombers, que suposarà formalitzar la subscripció d’un 
conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Vinaròs i el mateix Consorci”. 
Aquest acord permetrà adherir-se a l’Agrupació de Voluntaris de Protecció Civil 
de el Consorci  Provincial de Bombers de Castelló.
D’altra banda, durant la reunió també es van establir les bases per a poder dur 
a terme cursos de formació a través del mateix Consorci per a les persones 
voluntàries que vulguen formar part de l’Agrupació de Voluntaris.

La residència de la tercera edat conclourà la seva construcció al març 

L’Ajuntament inicia els tràmits 
per recuperar Protecció Civil

El Consistori ha arribat a un acord amb el Consorci Provincial 
de Bombers per adherir-se a l’Agrupació de Voluntaris
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Des del Centre Coordinador 
d’Emergències de la Generalitat 
Valenciana, s’ha realitzat una reunió de 
coordinació amb comandaments de 
Policia Local dels municipis amb més 
població de la província de Castelló 
(Almassora, Benicàssim, Borriana, 
Castelló, Moncofa, Onda, Vall d’Uixó, Vila-
real i Vinaròs).
En aquesta reunió, com a representant de 
Vinaròs, ha estat present el cap de Policia 
Local de Vinaròs, Juanma Doménech. 
També ha estat present Adolf Sanmartin, 
Director General d’Emergències, i els 
coordinadors del gabinet tècnic de 
policies locals de la Agència de Seguretat 
i Emergències i de CENPOL, Antonio 
Collado i Jose García, respectivament. 
Durant la reunió s’ha valorat el protocol 
d’actuació municipal davant una situació 

de confinament territorial que va ser 
aprovat al Ple de la Comissió de Protecció 
Civil de la Comunitat Valenciana celebrat 
el passat 10 de novembre. Aquest 
protocol va nàixer amb la participació 
dels i les policies locals que han hagut 
d’afrontar durant la pandèmia una 
serie d’actuacions que no havien hagut 
d’afrontar en altres emergències, per la 
singularitat i les dimensions d’aquesta 
emergència sanitària. 
El document, que s’ha distribuït amb 
tots els cossos de Policia Local de la 
Comunitat Valenciana, està accessible a 
la web: www.112cv.gva.es/va/guies-per-
a-redaccio-de-plans-d-emergencia, i a 
més, s’ha traslladat a la DG de Protecció 
Civil i Emergències del Ministeri de 
l’Interior que l’ha traslladat a les CCAA 
interessades.

El passat 26 de novembre es va 
celebrar la X edició dels premis 
nacionals de Publicitat, Comunicació i 
Màrqueting AGRIPINA. En total es van 
presentar més de 100 candidatures 
de campanyes publicitàries de 
l’àmbit espanyol. L’estudi creatiu i 
agència de publicitat Lypsum van 
aconseguir fer-se amb dos guardons 
per les seues campanyes “Amb tu 
Sap Millor” per a Saborea Espanya i 
“Amar Vinaròs” per al departament 
de Turisme de Vinaròs. Les mesures 
de seguretat i distanciament social 
van marcar l’esdeveniment. La gala 
va ser completament virtual en una 
edició marcada per la pandèmia del 
coronavirus.     
En la desena edició dels premis 
Agripina, Lypsum participava en 3 
categories: Campanyes Turístiques, 
Campanya de Publicitat Digital i 
Espot Publicitari. La primera gran 
sorpresa se la van emportar en 
recollir el premi a millor Campanya 
Turística pel seu treball amb Saborea 
Espanya. “Amb tu Sap Millor” es tracta 
d’una peça publicitària que busca 
incentivar el turisme gastronòmic 
en els 22 destins Saborea Espanya, 
remarcant el més destacat de la seva 
gastronomia en cadascuna de les 

ciutats que han participat en aquesta. 
No obstant això, la nit encara estava 
lluny d’acabar. Tot seguit, l’estudi 
creatiu tornaria a guanyar en la 
categoria de Campanya de Publicitat 
Digital pel seu treball amb el 
departament de Turisme de Vinaròs. 
“Amar Vinaròs” és una campanya de 
publicitat digital que vol incrementar 
la presència turística de Vinaròs en les 
xarxes socials i els perfils digitals. 
Cal destacar que la campanya s’ha dut 
a terme a les xarxes socials i en les set 
comunitats autònomes amb major 
públic potencial València, Catalunya, 
Aragó, La Rioja, Navarra, País Basc i 
Madrid. Així mateix, també s’ha fet 
promoció a França tenint en compte 
la importància d’aquest turisme per a 
Vinaròs. D’altra banda, també s’ha fet 
publicitat programàtica alguns dels 
principals mitjans de comunicació, a 
més d’insercions per intentar arribar 
al màxim número de persones.
Pel que fa a les dades, el vídeo Amar 
Vinaròs ha aconseguit més de 5 
milions de reproduccions a les xarxes 
socials, amb un abast de més de 
776.000 persones i gairebé 6 milions 
d’impressions. A nivell d’autonomies 
Madrid és la que encapçala les 
reproduccions del vídeo amb 2,2 

milions, seguida de València amb 1,2. 
A l’Aragó s’ha arribat fins a les 580.000 
visualitzacions, al País Basc 403.000, a 
Navarra 345.000, a Catalunya 248.000 
i per últim a La Rioja 183.000.
Finalment, l’agència Lypsum 
quedaria finalista per la seva peça 
audiovisual “Cambrils Authentica” 
en la categoria d’espot publicitari. 
Durant el lliurament de premis, els 
organitzadors van apostar per un 
sistema de gala virtual; així es van 
seguir les mesures imposades per la 
pandèmia de la Covid-19.  
Uns premis Agripina marcats per la 
pandèmia
En aquesta edició marcada per 
la pandèmia es va apostar per la 
primera edició en línia d’aquests 
premis. Per a això van crear “l’Illa”, 
un espai virtual i de networking 
on els assistents van poder assistir 

a conferències, veure la passada 
de bobina de totes les campanyes 
presentades, participar en un torneig 
de futbol virtual i, finalment, gaudir 
de la Gala dels premis nacionals de 
Publicitat, Comunicació i Màrqueting 
AGRIPINA.
Sobre l’estudi creatiu Lypsum
Lypsum és un estudi creatiu i 
agència de publicitat que compta 
amb gairebé deu anys d’història. 
La seva filosofia de treball es basa 
en la creació d’idees que s’han de 
“plantar”. Així, s’encarreguen de 
crear campanyes innovadores i que 
aposten per un tipus de publicitat 
emocional. En aquests 10 anys de 
vida han aconseguit més de 5 premis, 
enfocats a les noves plataformes 
digitals i les accions socials. 
Actualment s’especialitzen en els 
mercats turístics.

El cap de Policia Local de Vinaròs participa en un reunió 
amb el Centre Coordinador d’Emergències de la Generalitat Valenciana

L’agència cambrilenca Lypsum, guardonada en els premis nacionals 
de comunicació Agripina

L’estudi creatiu es va emportar dos guardons per les seves campanyes 
“Amb tu Sap Millor” per a Saborea Espanya i “Amar Vinaròs” 

per al departament de Turisme de Vinaròs
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La regidora d’Educació i Infància, Begoña López, 
ha presentat una nova edició de l’Escola de Nadal, 
per als dies 28, 29, 30 i 31 de desembre i el 4 i 5 
de gener, de 8:45h a 13:30h. Una vegada més 
l’objectiu és oferir entreteniment i oci per als més 
petits, perquè puguen gaudir d’unes vacances 
nadalenques plenes d’activitats, mentre s’ajuda als 
pares a continuar amb la seua rutina diària.
López ha destacat que “una de les novetats serà 
la celebració de l’Escola de Nadal en dos centre 
educatius, en comptes de només a un com es feia 
de forma habitual”. Segons comentava aquesta 
decisió s’ha pres per tenir unes menors ràtios en 
totes les activitats i garantir el compliment mesures 
sanitàries marcades per la Generalitat Valenciana, 
d’aquesta forma, els xiquets es distribuiran entre el 
col·legi Manuel Foguet i l’Assumpció.
Pel que fa a les inscripcions, la regidora López ha 

explicat que enguany es faran totes en línia, des 
de l’1 al 10 de desembre, a través de la pàgina 
d’Educació www.educacio.vinaros.es. Un cop 
dintre només caldrà accedir a l’apartat “Activitats 
extraescolars” i seguir tots els passos que s’indiquen 
per a realitzar la matrícula dels xiquets. El preu és de 
12€ i les inscripcions estan obertes per als alumnes 
d’infantil i primària.
La regidora assenyalava que una altra de les 
novetats serà la possibilitat de matricular als 
alumnes que no estiguen escolaritzats al municipi. 
Segons detallava “aquesta era una de les demandes 
dels pares i mares, que per motius laborals, 
escolaritzen als xiquets en altres localitats, així que 
hem decidit atendre aquesta petició per millorar el 
servei”. En aquest sentit, comentava que es podrà 
matricular a l’Escola de Nadal qualsevol xiquet 
empadronat al municipi, independentment de la 

seva escolarització.
Per acabar, la regidora López comentava que 
davant de qualsevol dubte o problema a l’hora de 
fer la matrícula poden telefonar als números 964 83 
04 40 o al 630 29 45 63.

X.Flores
El presidente de la asociación de personas 
con discapacidad COCEMFE Maestrat, Ramon 
Meseguer, ha solicitado al Ayuntamiento 
de Vinaròs la modificación de la ordenanza 
de accesibilidad. La petición la realizó la 
entidad durante una reunión mantenida con 
el alcalde, Guillem Alsina, y la concejal de 
Obras y Servicios Carmen Morellà.  
Cocemfe Maestrat puso sobre la mesa la 
necesidad de modificar la actual ordenanza 
de accesibilidad. Uno de los cambios 
propuestos es que la ordenanza obligue a 
adaptar la entrada de comercios o locales en 
caso de cambio de actividad o de propietario. 
También han solicitado la implementación 
del servicio de intérprete de lengua de 
signos en los plenos y actos importantes del 

Ayuntamiento, así como la revisión del plan 
de accesibilidad del municipio. También se 
habló durante la misma de otras mejoras 
en cuanto a barreras arquitectónicas por 
solucionar en el término municipal. 
Poste eléctrico 
Por otro lado, Meseguer ha agradecido 
el inicio de las obras de retirada de 
un poste eléctrico en la calle del Cid tras 15 
años esperando.   “Hemos reivindicado esta 
retirada del  poste  durante muchos años y 
a diferentes equipos de gobierno. Por fin 
se está procediendo a retirar esta barrera 
arquitectónica    que incumplía la normativa 
de accesibilidad y nos dificultaba el paso”, 
explicaba ayer el presidente de Cocemfe 
Maestrat.

ACTUALITAT

Apnal Ecologistas en Acción
Desde que se inauguró el nuevo vivero forestal de 
planta autóctona, allá por diciembre de 2019,   cientos 
de pequeños arbolitos se han criado, con todo tipo de 
mimos, para que tengan un futuro en nuestros campos 
y sierras. El vivero forestal permite que, en el año 2020, 
más de trescientos plantones de arbolado autóctono 
[representadas por palmitos (Chamaerops humilis), robles 
valencianos (Quercus faginea) encinas (Quercus ilex), 
almeces (Celtis australis), pinos piñoneros (Pinus pinea) y 
madroños (Arbutus unedo)] tengan una oportunidad de 
sobrevivir en diferentes municipios de la comarca del Baix 
Maestrat (Castellón) y cumplan con sus vitales funciones 
de captación de CO2, lucha contra el cambio climático, 
lucha contra la erosión, frenar la pérdida de biodiversidad, 
obtención de alimentos para las especies animales, etc.
La presenta campaña de repoblación comenzó en 
noviembre y se dilatará hasta enero de 2021, si la 
COVID-19 nos lo permite. Se fija como objetivo plantar 
más de 300 árboles autóctonas de una savia y realizar 
numerosas acciones de semillado directo sobre el terreno, 
utilizando bellotas y otras semillas autóctonas, dando así 

la oportunidad a numerosas de especies a desarrollarse 
de forma natural si las condiciones climáticas les son 
propicias. Los municipios elegidos para realizar las 
reforestaciones son Vinaròs y Sant Jordi, afectando 
básicamente a suelo rústico de titularidad privada.
Las actividades de repoblación forestal se realizan con 
el apoyo de todo tipo de voluntarios de Ecologistas en 
Acción y son una herramienta muy útil como actividades 
de educación ambiental. Los participantes, además de 
echar una mano a su planeta Tierra, aprenden a distinguir 
a las especies autóctonas, a entender el funcionamiento 
de los bosques, a saber que la biodiversidad en básica 
en la dispersión y preparación de las semillas para la 
regeneración natural de nuestros matorrales y bosques, 
a concienciarse sobre las problemáticas,… básicamente 
a comprender que todos formamos parte de un mismo 
barco llamado Tierra en el que debemos vivir de forma 
sostenible.
Alentamos a la población a potenciar este tipo de 
actividades, a participar en ellas y a fomentar las acciones 
de conservación de la naturaleza y el uso sostenible de 
sus recursos naturales.

Educació presenta una nova edició l’Escola de Nadal
Enguany les activitats estaran relacionades amb el conte de Polar Express i es duran a 
terme en dos centres educatius per garantir el compliment de les mesures sanitàries

Cocemfe pide la modificación de la ordenanza de accesibilidad 
La entidad agradece la retirada del poste eléctrico de una calle tras 15 años de reivindicaciones 

Repoblar es vida
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Redacció
El Centre del Coneixement del Vilanab ha acollit 
l’entrega dels certificats professionals per als 20 
alumnes treballadors que han finalitzat l’Escola 
d’Ocupació Et Formem. L’alcalde Guillem Alsina, 
acompanyat per les regidores d’Ocupació i 
Agricultura, Maria Cano i Anna Fibla, ha sigut 
l’encarregat de fer l’entrega simbòlica dels 
diplomes.
L’objectiu d’aquest programa és incrementar 
l’ocupabilitat de les persones amb dificultats 
d’inserció laboral o pertanyents a col·lectius 
vulnerables, amb la finalitat de facilitar la seua 
incorporació al treball. Cal destacar que es tracta 
d’un sistema que combina la formació amb 
l’ocupació, per mitjà de la realització d’accions 
formatives en alternança amb la realització d’obres 
o la prestació de servicis d’utilitat pública o interés 
social.
Alsina ha detallat algunes de les actuacions que 
s’ha executat a través de l’Escola d’Ocupació, 
com ara l’adequació del parc de la Paret Blanca, 
la millora dels horts solidaris o el desbrossament 
del bosc mediterrani del passeig de Fora del 

Forat. En aquest sentit, ha destacat que “es tracta 
d’actuacions necessàries per a la ciutat, en especial 
la neteja del bosc mediterrani, que ha suposat una 
important millorar de la imatge de la zona”.

De la seua banda, Cano ha assenyalat que amb 
la crisi sanitària la formació s’ha hagut d’adaptar 
als nous requeriments, però insistia que el més 
important és que els alumnes han pogut finalitzar 
el curs i aconseguir els certificats professionals. 
Segons assenyalava “aquest taller sobretot ha 

servit perquè milloren la seua formació i tinguen 
més opcions d’incorporació en el mercat laboral”. 

Aquesta iniciativa, que es gestiona des de l’Agència 
de Desenvolupament Local,  ha sigut finançada 
per la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball i pel Fons Social 
Europeu, amb un import  de quasi 700.000 €: 
464.109,60 per a esta segona fase que avui finalitza 
i 232.054,80€ destinats a l’execució de la primera 
fase del projecte.

El portavoz adjunto del PP en el 
Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís Gandía, 
ha asegurado que “el gobierno del PSOE, 
a través del Ministerio de Fomento con un 
Ministro valenciano, sigue maltratando a 
Vinaròs y comarca al mantener el recorte 
de 10 trenes Regionales diarios entre 
Vinaròs y Castellón”.
Gandía ha señalado que “un gobierno del 
PP multiplicó por 4 los trenes Regionales 
entre Vinaròs y Castellón, al pasar de 3 a 12 
trenes por sentido y día; mientras que el 
PSOE, que no tardó ni 24 horas en recortar 
los trenes al inicio de la pandemia, sigue 
manteniendo el castigo a nuestra comarca 
a la que niega los trenes que necesitan 
nuestros vecinos”.
El popular ha señalado que “no hay excusa 

que valga y los socialistas de la comarca 
no pueden permanecer callados ni un 
minuto más. Cada día que pasa su silencio 
perjudica a decenas de vecinos que 
merecen un servicio digno y se encuentran 
con un servicio recortado por un gobierno 
socialista”.
Gandía ha finalizado su declaración 
recordando que “a menos trenes, menos 
distancia de seguridad puede mantenerse 
entre los viajeros, por lo que al agravio por 
el recorte en 10 trenes diarios debemos 
sumar el agravio de poner en riesgo la 
salud de todos. Desde el PP exigimos 
que circulen los 24 trenes diarios que 
aprobamos y recordaremos todos los días 
el desprecio y el silencio de los socialistas 
de nuestra comarca ante esta situación”.

ACTUALITAT

Conclou l’Escola d’Ocupació Et Formem Vinaròs
L’alumnat treballador ha combinat la formació teòrica i la pràctica professional en dues especialitats de les rames d’agricultura i de jardineria

El PP acusa al PSOE de mantener el recorte de 10 trenes 
Regionales diarios entre Vinaròs y Castellón
Los populares exigen “el restablecimiento inmediato de todos los trenes para ofrecer a los vinarocenses el servicio que necesitan 
en momentos de crisis como el actual”

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia



5 desembre de 2020

11

Aquest passat divendres tant la coordinadora autonòmica 
de Podem, com la diputada al Congrés dels diputats per 
Unides Podem, van visitar Vinaròs per trobar-se amb les 
regidores de Totes i Tots Som Vinaròs.
La visita de passat divendres pertany a la ronda de 
trobades que s’estan portant a terme per part de la 
direcció autonòmica amb els regidors i regidores que te 
la formació morada arreu del País Valencià.
En la reunió mantinguda amb les regidores de TSV, 
principalment es van tractar diferents temes en que des 
de la direcció autonòmica es pot incidir, així com es va 
aprofitar per conèixer la tasca municipalista que s’està 
duent a terme per part de l’equip de TSV, i fer arribar el 
projecte autonòmic i estatal a les regidores de Vinaròs.
Durant la estada a Vinaròs, també es va aprofitar per fer 
visita institucional a l’alcalde de la ciutat.
Una visita molt profitosa en la que s’apropen i coordinen 
els diferents nivells de l’acció política, municipal, 
autonòmica i estatal.
Sí que es pot!

Redacció
Els comerços de Vinaròs s’han unit per a realitzar una 
campanya de protesta per la situació de crisi que 
pateixen a causa de la pandèmia de coronavirus, 
el fet de no haver rebut ajudes directes i haver-se 
quedat sense la seva habitual clientela catalana, 
a causa del tancament perimetral establert. 
És per això que al voltant de 70 establiments 
de Vinaròs de tots els sectors han decidit donar 
visibilitat a la seva situació i llueixen en els seus 
aparadors un cartell amb el lema “SOS  Comerç”. 
Amb això, pretenen conscienciar tant a 
l’administració pública com als ciutadans de la 
situació de crisi que estan suportant i recorden que 
ara més que mai necessiten el seu suport. I és que 
el comerç de Vinaròs està sofrint una molt baixa 
afluència de gent a causa de la Covid-19, i a aquesta 
difícil situació s’ha unit el tancament perimetral 
produït a principis del mes de novembre i el 
confinament municipal a Catalunya que impedeix 
als seus ciutadans acudir a comprar a Vinaròs. En 
un comunicat, els comerços adherits a la campanya 

assenyalen que “la situació geogràfica de Vinaròs, 
municipi limítrof, amb les mesures adoptades 
per les diferents comunitats autònomes, deixa en 
condicions poc favorables l’economia del poble 
cada vegada que es prohibeix la lliure circulació dels 
nostres veïns catalans”.

Ajudes directes
Els comerciants lamenten que “després de 8 mesos, 
des del tancament per Estat d’Alarma de març, els 
establiments no han rebut cap ajuda, més enllà de 
les campanyes comercials promogudes, com tots 
els anys, per la Regidoria de Desenvolupament 
Local de l’Ajuntament de Vinaròs”. 
“Demanem una ajuda directa, com la que s’han 
dut a terme en altres ajuntaments, no ajudes 
aleatòries. També demanem que, en la nostra 
defensa, tant l’Ajuntament de Vinaròs com la 
Generalitat Valenciana, impedeixi la pujada 
d’impostos i la cotització a la Seguretat Social 
d’Autònoms. Ara no és el moment”, conclouen.

ACTUALITAT

Totes i Tots Som Vinaròs rep Pilar Lima, coordinadora autonòmica, 
i Marisa Saavedra, diputada al Congrès dels Diputats

Els comerços de Vinaròs demanen ajudes directes 
davant la situació produïda per la pandèmia

Lamenten també que el tancament de fronteres els ha deixat 
sense la seva habitual clientela catalana
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Y por fin llegó 
Diciembre...

Estamos todos como locos 
esperando a que este año 
acabe. Como si de una 
película de Disney se tratara, 
como si el villano nos hubiese 

echado una profecía:”.... y en la última campanada, 
en el último día del año, con la última uva 
atragantándose, ¡el encantamiento desaparecerá!”. 
Ya claro, cuidado con esa última uva, haber si por 
las ganas y las prisas de que acabe, nos vamos a 
atragantar de verdad.
Este año nefasto también ha afectado a nuestra 
alimentación y nuestro peso corporal. 
Por un lado el confinamiento total, los posteriores, 
el cierre de centros deportivos, etcétera, ha 
provocado una disminución de la actividad física 
de manera drástica. La balanza que rige la ingesta y 
el gasto energético se ha posicionado claramente. 
Resulta que nos hemos movido menos, pero no 
hemos comido menos. De hecho, en algunos 
casos hemos comido más. Ha habido un auge de 
la repostería casera que ni Arguiñano cocina tanto 
en su casa. La levadura se convirtió en un bien 
preciado, afortunado eras si encontrabas alguna 
caja en el supermercado. 
Por otro lado, el estado de ánimo ha afectado 
también a nuestra manera de relacionarnos con la 
comida. Sin coronavirus de por medio, somos una 
población que tenemos costumbre de celebrarlo 
todo con comida y de consolarnos con ella. 
Sólo nos faltaba  tener una razón de peso. Esta 
situación ha puesto en jaque nuestro cerebro y 
nuestro corazón, provocando situaciones de estrés 
y ansiedad, incluso en personas que nunca han 
padecido de este tipo de síntomas. Que levante 
la mano quien, durante este tiempo, ha notado 
presión en el pecho y falta de aire y ha pensado 
que tenía Covid19. Pero no, bienvenida ansiedad, 
ponte cómoda. El caso es que usamos la comida 
como manera de escape. ¿Os suenan estas frases?
“Por uno más no pasa nada”; “Este año ya da igual 
con la que está cayendo”, “No estoy para dietas” , 
“Me lo merezco” , “El año que viene, cuando todo 
vuelva a la normalidad ya me cuidaré”... Es nuestra 
mente auto-saboteandonos. 
Y a todo esto, se le suma la industria alimentaria 
como siempre, que tenemos puestos los turrones 
en el supermercado desde Noviembre. Cosa que 
no ayuda en absoluto. 
Desde luego, hay que tener mucha moral este año 
para estar motivado todos los días en cuidarse. 
Pero quería hacer una reflexión, ¿de verdad a 
través de la comida es la mejor manera para calmar 
nuestras ansiedades?. Dentro de una alimentación 
saludable (tanto para nuestro cuerpo como 
nuestra cabeza), caben perfectamente comidas 
fuera de lo establecido como saludable. Tenemos 
que disfrutar de la gastronomía. El problema 
viene cuando hemos hecho habitual el hábito de 
tomar algún picoteo o comidas no saludables. 
Necesitamos cuidar nuestro cuerpo al 100% para 
tener una buena “armadura” contra las infecciones, 
y es tan fácil como alimentarse de manera correcta.
Querámonos a nosotros mismos un poco más, 
incluyendo nuestro cuerpo, que ahora mismo nos 
necesitamos.
Carla Escuder. Farmacéutica i Dietista-Nutricionista 
(@nutriestudio_dietistas)

SOCIETAT

X.Flores
Afaniad Vinaròs y el Club Esportiu Basquet 
Cadira de Rodes CEM l’Hospitalet de 
Llobregat han alcanzado un acuerdo para 
jugar los partidos con el nombre de BCR CEM 
L’H-AFANIAD Vinaròs gracias a las gestiones 
realizadas por el actual presidente de la 
entidad vinarocense, Ramón Gisbert, que 
presidió durante 4 años este club catalán. 
AFANIAD Vinaròs ha ofrecido su apoyo 
a la junta actual del BCR CEM L’H, con 
asesoramiento en la parte deportiva, 
de gestión y patrocinios de la que los 
representantes vinarocenses Ramón Gisbert 
y Silvia Eva Guerrero forman parte.
“De esta manera el nombre de AFANIAD y 
de Vinaròs saldrá reflejado en el mundo del 
deporte adaptado gracias a la participación 
en el deporte rey del paraolimpismo, como 
es el baloncesto en silla de ruedas y dar a 
conocer nuestra localidad y más visibilidad 
a nuestra entidad”, explicó Gisbert. 
Gisbert explicó que los gestores actuales del 
BCR CEM, también gestionan la Asociación 
COMKEDEM, compuesta por jóvenes 
con grandes discapacidad y grados de 
dependencia, por lo que “nos asesoran 
y forman a nuestros responsables con la 
gestión de atención a personas con graves 
discapacidades”. 

Por otro lado, ambas entidades han 
acordado también que el equipo del BCR 
CEM L’H-AFANIAD Vinaròs -que milita esta 
temporada en la 2ª División Nacional de la 
liga española- jugará por primera vez en 
Vinaròs un partido oficial de esta liga. Será 
el 30 de enero del 2021 a las 17,30 horas y se 
podrá ver en el polideportivo de Vinaròs. El 
contrincante será el MIARCO PETRAHER BSR 
de Valencia. 
Este partido será retransmitido por los 
canales de Maestrat.tv y también por el 
canal discapacidad.tv.
Además, está previsto una vez que la 
pandemia lo posibilite, que los miembros 
del BCR CEM L’H, junto con la AFANIAD 
Vinaròs organicen unas jornadas de 
promoción del deporte paralímpico en el 
pabellón polideportivo.

Afaniad Vinaròs y el Club Esportiu Bàsquet 
Cadira de Rodes CEM l’Hospitalet firman un 

importante acuerdo de colaboración
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SOCIETAT

X.Flores
Cocemfe Maestrat va dur a terme dimecres en el marc dels 
actes del Dia Internacional de les Persones amb Discapacitat, 
una jornada reivindicativa estacionant cadires de rodes en 
els aparcaments públics. L’objectiu és conscienciar aquells 
conductors que aparquen en les zones destinades a les 
persones discapacitades amb l’excusa de realitzar una gestió 
ràpida, fet que ocasiona una gran molèstia als veïns que 
realment tenen el permís corresponent per a aparcar en aquests 
espais. La reivindicació va començar dimecres a l’avinguda 
País Valencià i va comptar amb la presència del president de 
Cocemfe Maestrat, Ramon Meseguer, les regidores de Política 
Social, Berta Domènech i d’Educació, Begoña López i el regidor 
del PP de Vinaròs Manolo Celma.

El mundo católico celebra cuatro domingos antes 
de la festividad de la Navidad, este tiempo de 
camino, este tiempo de conversión, este tiempo 
de preparación con la expectación confiada de 
la noche del 24 de cada mes de diciembre, en 
que recordamos año tras año el nacimiento del 
“chiquirritín”, el niño Jesús, y a la vez Salvador 
del mundo. Si me lo permiten nuestros amables 
lectores del “Diariet”….

Hagamos un poco de historia:
La palabra “Adviento” viene del latín. Hay varios 
significados. Por una parte está la palabra 
“Adventum”, la cual hay quien traduce por 
“llegada”, y también hay quien añade un adjetivo 
a esta llegada quedando como “llegada solemne”. 
Otro significado está en la palabra “Adventus 
redemptoris” que le dan por significado “venida del 
Redentor”.
En este tiempo de “Adviento” y a través de cuatro 

domingos, comenzamos el domingo pasado día 
29 de noviembre y hasta el 24 de diciembre, en 
este año concreto de 2020 celebraremos esta 
preparación alegre y esperanzada del nacimiento 
del Enmanuel (Dios con nosotros).
A pesar de ser origen del s. XVI, la “corono de 
Adviento”, que yo recuerde, no hace demasiados 
años que esta antigua tradición en varios países 
europeos, se haya puesto en práctica en España. Se 
trata de una especie de corona con ramas verdes y 
con cuatro velas de colores, en que  cada semana 
de adviento, antes de comenzar la misa dominical, 
se va encendiendo una nueva vela hasta quedar 
las cuatro encendidas en el cuarto domingo de 
Adviento. Su origen es pagano. El significado que 
le damos es la llegada de la “Luz” en la Nochebuena 
del 24 de diciembre. Es decir, del “Niño Dios”.
Por mi parte, espero y deseo a todos, católicos o no, 
practicantes o no, un buen y feliz Adviento y que 
esta luz nos llene a todos de salud.

RESUM CLIMATOLÒGIC NOVEMBRE 2020 A VINARÒS 

            
Temperatura  Pluja  Vent 

  ºC Dia Hora    l/m2 Dia Hora    Km/h Dia Hora Direcc. dominant 

Mitjana 15,1 -- --  Dia més plujòs 17,0 4 --  Mitjana 0,6 -- -- SSE 
Mínima 6,8 22 07:00  Màx. Intensitat 159,0 27 21:45  Màxima 45,1 27 22:00 E 
Màxima 23,6 16 14:30  Total Mes 55,4 -- --       

½ Día + calorós 18,3 16             
½ Día + fred 11,3 22             

 
Aquest Novembre  ha sigut molt càlid i molt humit: La temperatura mínima ha sigut 1,4ºC més alta que la 
mínima del mes de Novembre de 2019 (la Temperatura mitja ha sigut 0,5ºC més alta que al Novembre de 
2019; i el dia més calorós, el 16, amb una temperatura de 23,6ºC (2,3ºC més baixa, que el dia més calorós de 
Novembre de 2019, sent l'índex de calor maxim el dia 16 de Novembre, a les 14:30h, amb una temperatura de 
23,9ºC).  
 
Així-mateix, aquest mes ha sigut un mes molt sec. La precipitació acumulada ha sigut 55,4 l/m², amb 6 dies 
de pluja durant el mes, amb una intensitat màxima el día 27, de 159,0 l/m². El mateix mes de l'any anterior 
la precipitació total va ser de 5,1 l/m². 
 

                                                                   Dimecres, 02/12/2020, 13:00h 

Cocemfe Maestrat consciencia de la importància del correcte estacionament

Llega el tiempo del adviento
Salvador Quinzá Macip

RESUM CLIMATOLÒGIC NOVEMBRE 2020 A VINARÒS 

            
Temperatura  Pluja  Vent 

  ºC Dia Hora    l/m2 Dia Hora    Km/h Dia Hora Direcc. dominant 

Mitjana 15,1 -- --  Dia més plujòs 17,0 4 --  Mitjana 0,6 -- -- SSE 
Mínima 6,8 22 07:00  Màx. Intensitat 159,0 27 21:45  Màxima 45,1 27 22:00 E 
Màxima 23,6 16 14:30  Total Mes 55,4 -- --       

½ Día + calorós 18,3 16             
½ Día + fred 11,3 22             

 
Aquest Novembre  ha sigut molt càlid i molt humit: La temperatura mínima ha sigut 1,4ºC més alta que la 
mínima del mes de Novembre de 2019 (la Temperatura mitja ha sigut 0,5ºC més alta que al Novembre de 
2019; i el dia més calorós, el 16, amb una temperatura de 23,6ºC (2,3ºC més baixa, que el dia més calorós de 
Novembre de 2019, sent l'índex de calor maxim el dia 16 de Novembre, a les 14:30h, amb una temperatura de 
23,9ºC).  
 
Així-mateix, aquest mes ha sigut un mes molt sec. La precipitació acumulada ha sigut 55,4 l/m², amb 6 dies 
de pluja durant el mes, amb una intensitat màxima el día 27, de 159,0 l/m². El mateix mes de l'any anterior 
la precipitació total va ser de 5,1 l/m². 
 

                                                                   Dimecres, 02/12/2020, 13:00h 
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JOVES AMB EMPENTA

El Nido: “La música és capaç de fer-nos 
volar, és un marca pàgines de la nostra vida. Hi 
ha cançons, discs, concerts que ens marquen i 
ens defineixen com a persona”

El Nido de los Pajarracos (@elnidodelospajarracos) és un grup que neix de 
l’amistat i del disfrutar de i amb la música. Format per Dani (percussió), 
Pablo (guitarra), Kuten (guitarra i veu) , Juanma (veu), Kike i Ferrà (baix), 
Litos (trompeta) i Vidi (saxo), el Nido busca apel·lar a les emocions, arribar 
a la gent per mitjà de les seves cançons.

Aquesta setmana hem conversat amb quatre d’ells – Dani, Pablo, Kuten i Juanma – que ens han explicat com de les 
sortides amb els amics van arribar a construir aquest projecte.

Què és per a El Nido la música? 
D: Per al Nido la música és un sentiment, un acte 
que uneix a les persones escoltant un mateix 
missatge amb moltes maneres d’entendre’l, sent 
conscients del paper que juga l’estat d’ànim en tot 
això. La música és capaç de fer-nos volar només 
tancant els ulls i també esdevé un marca pàgines 
de la nostra vida. Hi ha cançons, discs, concerts que 
ens marquen i ens defineixen com a persona

I...com va néixer el grup?
D: Vam néixer a partir que en ajuntar-nos, tocar la 
guitarra i fer “jarana” a qualsevol lloc al final es va 
convertir en costum. Agafar la guitarra – inclús als 
sopars amb amics – era el postre de totes les festes i 
vam voler donar un pas més, incorporant un caixó i 
deixant la vergonya de costat (si és que en teníem). 
Vam decidir buscar el nostre espai, el nostre NIDO, 
per poder començar a tocar tranquils. Quan ho vam 
aconseguir, va ser cosa de seguir creixent, amb la 
música sempre com a fil conductor més que com 
a meta.

Quin és el missatge que voleu llançar a través del vostre 
projecte?
J: L’objectiu sempre ha sigut que la gent s’ho 
passi bé amb les nostres cançons, que ballin i 
que estiguin contents en escoltar-les, però no ens 
podem oblidar també de la part més sentimental. I 
és que la vida també és vida més enllà de l’alegria. 
En definitiva, volem omplir d’emocions, riure quan 
s’ha de riure i quan sigui el moment d’una cançó 
sentimental, fer pensar a la gent.

“S’ha demostrat de sobra que la 
cultura és segura i que si es fan les 
coses bé, es poden fer tant en aquest 
sector com en la resta.”

Primer la lletra o la música?
K: Depèn del tema, hi ha cançons amb què tens una 
idea clara i et poses a escriure i amb qüestió de 20-
30 minuts tens la lletra i a partir d’aquesta, busques 
la música i d’altres que és a l’inrevés, que de 3-4 
acords surt una melodia bonica i llavors busques la 
lletra per completar-la. Hi ha vegades també que 
t’ho trobes pel camí, tens mitja lletra abandonada i 
amb uns canvis 
ho tens. Al final, es fa tot al servei de la cançó, es 
posen les eines que tenim a disposició i intentem 
fer cançons que ens omplin a tots com a grup.

Laia Casanova

Als concerts toqueu temes propis i també d’altres artistes, 
això és una característica definitòria del Nido o va ser 
l’estratègia del llançament del grup?
J: Tant de bo pogués estar el repertori ple de 
cançons nostres,  en tenim moltes, però que encara 
s’han de vestir. És complicat, cadascú té el seu 
treball i treure temps tots junts per assajar i sempre 
costa. L’objectiu és, en un futur,  tenir tot el repertori 
cançons pròpies. Vam començar tocant 20 cançons 
als concerts, de les quals només 1 era pròpia i  avui 
dia ja toquem 8 cançons pròpies. 

El món de la cultura és un dels més afectats per la pandèmia i 
també un dels més oblidats. Com heu viscut vosaltres aquests 
últims mesos?
P: Ho hem viscut amb molta incertesa, no sabíem 
quan seria el pròxim concert o assaig, la pròxima 
gravació d’una cançó o un videoclip... i amb molta 
inquietud per no saber absolutament res. Nosaltres 
l’únic que volem és que aquest sector s’incorpori 
a la nova normalitat i que se’ns doni l’oportunitat 
de poder seguir mostrant la nostra música. S’ha 
demostrat de sobra que la cultura és segura i que 
si es fan les coses bé, es poden fer tant en aquest 
sector com en la resta.

 “L’única pretensió del Nido és seguir 
disfrutant de la música. Som un 
projecte molt familiar, molt d’amics... i 
volem que continuï sent així.”

Aquest estiu vau tenir l’oportunitat de tocar a la plaça de 
Bous en un concert completament diferent dels habituals 
on el públic estava assegut, amb distància de seguretat i 
mascareta, com el definiríeu?
J: Quan ens van oferir la possibilitat, se’ns van passar 
pel cap moltes coses. Al final, els concerts del Nido 
sempre són alegria, ballar, contacte… i vam tenir 

molts dubtes. Una vegada dalt de l’escenari, ens 
en vam adonar que això és una etapa de la vida 
i que ens hem d’acostumar. Vam donar el màxim 
de nosaltres, la gent aplaudia, cantava... va ser un 
concert diferent, però molt bonic, una manera 
especial de fer un concert que no se’ns oblidarà 
mai.

Espanya és un país  molt rellevant internacionalment  en 
l’àmbit de la indústria musical, per què?
K: Sí, Espanya és un dels més rellevants des de fa 
molts anys. En concret el flamenc té molt a veure 
amb això, ja que en un principi era la música 
d’Andalusia, més tard tota Espanya s’hi sentia 
identificada amb ell i ja després es va expandir 
a tot el món. També crec que té a veure amb la 
qüestió de la llengua. El castellà és la segona 
llengua més parlada del món i que hi hagi tants 
països que comprenguin les lletres dels artistes 
espanyols obri moltes vies a tenir aquesta 
repercussió.

També som un país amb molta diversitat musical, des del rock 
fins al flamenc, considereu que és un aspecte positiu?
P: Per suposat, és un aspecte molt positiu, ja que 
nosaltres no ens identifiquem en cap gènere 
musical en concret. Tenim moltes influències i 
podríem dir que som un grup de mestissatge. 
Nosaltres també escoltem música molt diferent – 
una miqueta de reggae, un poquet de funk i també 
rock. És una qüestió molt positiva perquè, al final, 
en la diversitat està el gust.

I fent projeccions... com us imagineu com a grup en 5 anys?
K: Creiem que l’única pretensió del Nido és seguir 
disfrutant de la música. Som un projecte molt 
familiar, molt d’amics... i volem que continuï sent 
així. Mentre això perduri, creiem que hi haurà Nido 
per molts anys!
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El Dia de Santa Caterina es van entregar 
els premis als guanyadors del “Concurs de 
Lloes Santa Caterina 2020”.

Els guanyadors van rebre un detallet més 
un val per poder recollir a les pastisseries 
de la nostra ciutat un pastisset.

El llistat del guanyadors és el següent:

CEIP Jaume I: Maja Pastoriza Kordas i Amira 
Bouzira
Divina Providencia: Erika Tania Toda i Laura 
Pérez Andrés
Ntra. Sra. Consolació: Cristina Giner Querol
CEIP Sant Sebastià: Adan Adell Gastón, 
África Casanova Morales i Oleg Esteller 
Forner
CEIP Assumpció: Irene Pascual Baila
CEIP Manuel Foguet: Lluna Collado Prados 
i Evelina Mereuta
CEIP Misericòrdia: Mar Sánchez Polo i 
Valentina Ayza Barbé
CEE Baix Maestrat: Rym Elmakloufy i Hanaa 
Boulahia

Enhorabona!

Felicitats 
a Rosalia 
Carceller, 
guanyadora 
del sorteig 
del pastisset 
de Santa 
Caterina 
del Mercat 
Municipal

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 15:30 a 17:00h
Diumenges i Fes� us: 10:00 a 14:00 h

Imprescindible demanar cita prèvia

Turisme segur, responsable i de proximitat,
amb totes les mesures de seguretat

Entrega de premis de les lloes de Santa Caterina
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I  ARA  TOCA APROPAR-SE A  MART (IV)
Francisco Amat, biòleg

I EUROPA QUE FA ??
Molt sovint s’ha dit que Europa no ha participat amb 
entusiasme en la cursa astronàutica, ni per anar a la 
Lluna, ni després a Mart,  i és veritat, però el 2003 
l’AGÈNCIA ESPACIAL EUROPEA  (ESA) fa un gest que 
contradiu el que acabem de dir, en llançar la primera 
missió interplanetària europea: la MARS EXPRESS 
ORBITER.  Es diu, serà veritat?, que el qualificatiu 
Express es referia a la velocitat i eficiència amb que es va 
dissenyar i construir l´equip. Però cal aclarir que era una 
mena de col·laboració amb Rússia. La missió tenia dues 
parts: Mars Express Orbiter, sonda orbital, i el Beagle 2 
(en honor a Darwin), un mòdul d’amartizatge amb el que 
es pretenia fer experiments d´exobiologia i geoquímica. 
Aquest va fallar en posar-se sobre la superfície de Mart, 
mentre que l’orbital segueix treballant.
Alguns elements procedien de la fallida prova russa 
MARS 96 (1996), i el coet impulsor va ser un Soyuz-F/G 
Fregat, de fabricació  russa, enlairat des de la base del 
Cosmòdrom de Baikonur (Kazakhstan). El disseny bàsic 
de la missió procedia de la sonda Rosetta, utilitzada 
per la ESA per apropar-se al cometa 67P/Churiumov-
Guerasimenko durant els anys 2004-05, missió enlairada 
amb un coet Arianne des de la base Kourou a la Guaiana 
Francesa.
El mòdul orbital va proporcionar dades de gran interès 
obtingudes per espectrometria. L’espectròmetre Omega 
va confirmar la presència de gel d´aigua i de CO2, mentre 
que l’espectròmetre Fourier va detectar gas metà a 
l´atmosfera, un dels més potents gasos hivernacle, i es 
va poder avaluar que en tot el planeta se n’hi produeixen 
unes 150 Tm anuals, però es desconeix el seu origen i 
com desapareix contínuament.  Aquest gas a la Terra es 
produeix sobre tot per microbis metanògens anaerobis 
(en absència d´aire) no fotosintètics. S´ha experimentat 
a la Terra amb diferents espècies d´aquests microbis, 
majorment arqueobacteris: Methanothermobacter 
wolfeii, Methanosarcina barkeri, Methanobacterium 
formicium i Methanococcus maripaludis, en els que 
s´ha provat si són capaços de sobreviure en una 
atmosfera tan prima, d´una pressió atmosfèrica tan 
baixa com la marciana, inhòspita per la vida orgànica, i 
s´ha vist que poden sobreviure entre 3 i 21 dies a una 
pressió atmosfèrica de fins a sis mil·lèsimes de la de la 
Terra. També són termòfils. Es troben abastament a 
les xemeneies termals dels fons oceànics en ambients 
aquàtics carregats de sulfats. També són abundants en 
el tracte digestiu de ruminants, cavalls, termites i en el 
colon dels humans.  Produeixen gas metà a partir de la 
disponibilitat de CO2 i hidrogen, normalment en una 
associació de diferents especies de les citades.
I seguim amb els americans, com no??
El MARS RECONNAISSANCE ORBITER de la NASA es va 
enlairar el 12 d´agost de 2005 des de Cabo Cañaveral. 
Arribà prop de Mart el 10 de març de 2006, adquirint 
una orbita el·lipsoidal gran, es va aerofrenar, amb la 
entrada a la atmosfera marciana, per apropar-se a una 
orbita circular el 30 de març, aconseguida el 30 d´agost 
de 2006 (¡¡) i confirmada el mes de novembre. Tot això 
per seguretat i per estalviar combustible de motors de 
frenada, segons aconsellaren anteriors missions.  
Com a objectius principals, a desenvolupar en dos 
anys, devia fer un estudi i control de l´atmosfera, i un 
històric de la presencia d´aigua en forma líquida, gel o 
vapor, associades a activitats hidrotermals; seleccionar 
llocs mes adients per amartitzatges i servir de relé de 
comunicacions per missions posteriors com les Phoenix 
i Dawn de 2007.
La missió PHOENIX ja va ser de tipus robòtic, la sisena 
missió d´amartitzatge amb èxit, per depositar sobre la 
superfície de Mart un lander. Es va llançar des de Cabo 
Cañaveral el 4 d´agost de 2007 i va arribar a Mart el 25 

de maig de 2008. Dissenyat per una ample col·laboració 
entre universitats, empreses i agències espacials de 6 
països, coordinats per la empresa Lockheed Martin. 
Primera missió dirigida per una universitat pública 
americana, la Universitat d´Arizona. Transportat per un 
coet Delta II. Tenia com objectiu essencial comprovar 
“in situ” les dades obtingudes per la missió anterior, la 
RECONNAISSANCE (2005-06).
Va confirmar la presència d´aigua congelada subterrània 
ja informada per l´Odyssey (2001). Com a resultats mes 
notables va identificar la presencia de restes de carbonat 
de calci (CO3Ca), depòsits possiblement originats 
per descongelació d´aigua. També s´hi trobaren 
perclorats, sals derivades del àcid perclòric (ClO4H), molt 
propenses a desprendre oxigen. La presència del clor 
les fa intolerables per alguns microbis, però com que 
son capaços de retirar aigua de l´atmosfera i retindre-
la, poden originar uns entorns habitables per alguns 
microorganismes.
La missió es va donar per acabada el mes d´agost 
de 2008. El 2 de novembre encara va donar el darrer 
contacte, i el 10 de novembre es va donar per finalitzat 
en no poder-hi contactar ni mitjançant el mòdul orbital 
Odyssey, que ha batut el record de permanència en 
orbita marciana, facilitant la comunicació entre la Terra 
i altres diverses missions de la NASA.
La missió DAWN (“clarejar el dia”) 2007 va acostar-se a 
Mart. Hi devia passar a prop per força. El seu objectiu era 
acostar-se als “planetes nanos” (protoplanetes) VESTA 
i CERES, que es troben en el cercle d’asteroides entre 
Mart i Júpiter. La missió va sortir de Cabo Cañaveral el 
27 de setembre de 2007, va passar prop de Mart el 
febrer de 2009, va arribar a la orbita de Vesta el juliol 
de 2011. S´hi passa 14 mesos orbitant. Treu fotos, 
estudia la temperatura i analitza composició i estructura 
geològiques. El setembre se´n va cap a Ceres, on entra 
en orbita el setembre de 2017. S´ha tirat 10 anys volant 
per aquests espais, i el novembre de 2018 s´acaba la 
missió.  VESTA s´acaba considerant un “asteroide” (530 
km de diàmetre), malgrat que te estructura de planeta 
rocós , amb nucli, màntol i crosta externa,  del quals es 
creu provenen la major part de meteorits que arriben 
a la Terra. CERES es pot considerar “planeta nano” (945 
km de diàmetre). Hi havia interès en saber que són unes 
taques blanques molt brillants i reflectants que s´hi 
observen al cràter Occator des de la Terra. Resulten ser 
de carbonat sòdic, probablement sorgides  de l´interior 
com salmorres i evaporades en arribar a la superfície, 
però...d´on ve la fase líquida??.
El MARS SCIENCE LABORATORY anomenat CURIOSITY 
es un robot nou, quasi del doble de mida que el utilitzat 
per les missions SPIRIT i OPPORTUNITY (2004). Es va 
llançar el 26 de novembre de 2011 i va amartitzar al crater 
Gale el 6 d´agost de 2012.  Porta un notable equipament 
científic d´origen internacional, amb càmeres de tota 
versatilitat, espectròmetres, detectors de radiació i 
sensors ambientals i meteorològics. Destaca la presència 
d´un braç robòtic molt perfeccionat.  La energia li és 
proporcionada per un generador termoelèctric de 
diòxid de plutoni-238. Està concebut per funcionar quasi 

dos anys terrestre, però en aquest 2020 encara es viu, i ha 
recorregut més de 25 km.
Els objectius més importants estan relacionats amb la 
capacitat de la superfície marciana d´haver suportat vida 
passada o actual: anàlisi d´elements com C, N, H, O, P , 
S, i de components orgànics de carboni, química dels 
materials superficials, formació i erosió de roques i del 
sol, evolució i periodicitat de fenòmens meteorològics, 
cicles de distribució d´aigua i CO2, i estudi del espectre 
de radiacions còsmiques associades a erupcions solars. 
Pot elaborar tots els anàlisis i enviar-los contínuament a 
la Terra.
La missió MAVEN (Mars Atmosphere and Volatile 
EvolutioN) és un mòdul orbital que té com missió 
fonamental estudiar aspectes propis de l´atmosfera 
marciana. Va ser enlairat de Cabo Cañaveral el 18 de 
novembre de 2013. Entrava en orbita el·líptica de Mart 
el 21 de setembre de 2014, i després de 6 setmanes 
va baixar a una orbita circular mes curta. L´equip 
cientific procedeix de la empresa Lockheed Martin i les 
universitats de Boulder (Colorado) i Berkeley (California). 
Estava dissenyat per treballar durant un any terrestre, 
fins 2015, però encara rutlla, un cop ha reduït  més 
la altitud de l´òrbita.  Ara també servirà com relé de 
comunicacions per rovers anteriors (Curiosity 2011-12) i 
posteriors (InSight 2018, Perseverance 2020).
Com que els accidents geogràfics observats 
anteriorment fan suposar que en algun moment hi va 
haver atmosfera i aigua líquida, s´hi ha estudiat: Com es 
varen perdre les substàncies volàtils de l´atmosfera en el 
temps i les tasses actuals de pèrdua,  que hi queda de 
l´atmosfera inicial superior i de la ionosfera, la influència 
del vent solar en aquestes pèrdues, i la influència de la 
manca de camp magnètic i del refredament progressiu 
del planeta.
Arribem quasi al final de la dècada 2010 amb la missió 
INSIGHT 2018. Aleshores va ser un mòdul d´amartitzage 
em règim estàtic, no mòbil. Es va enlairar el maig 
de 2018 posicionant-se damunt de la plana Elysium 
Planitia de Mart el novembre de 2018. Les inicials del 
nom responen a “Interior exploration using Seismic 
Investigations, Geodesy and Heat Transport”, en poques 
paraules, es un mòdul destinat a investigar el interior del 
planeta mitjançant la sismologia, que explica molt be la 
naturalesa geològica de les capes interiors d´un planeta, 
tal com es va fer a la Lluna en els projectes Apolo. A 
Mart s´hi donen “terratrèmols” prou freqüents, i el seu 
estudi ajudaria a saber la composició de la crosta, del 
màntol i del nucli (sòlid, líquid ?) , i ajudaria a explicar la 
formació de tots els planetes rocosos coneguts.  També 
devia informar sobre el calor intern del planeta i el seu 
flux cap a l´exterior, explicant la temperatura i la pressió 
atmosfèrica, i la influència del vent solar. Sembla que ha 
estat treballant fins el 16 d´agost de 2020, quan va deixar 
de transmetre dades meteorològiques a les naus relés 
de transmissions com l´anterior Maven (2013-14).
I amb això ja entrarem a considerar els recentíssims 
projectes engegats el 2020, per part dels EEUU, la Xina 
i els Emirats Àrabs Units.

Fotos: CURIOSITY, YANKEE GO HOME
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

CULTURASOCIETAT

E.F.
El popular Pub Óscar’s de Vinaròs va tenir el gran detall de regalar 
un monumental pastisset de Santa Catalina a cadascun dels vuit 
col·legis de Vinaròs perquè l’assaboriren els seus respectius claustres 
de professors. D’aquesta manera volia recordar que aquesta local 
és lloc de visita habitual del professorat, quan s’escau aquesta festa 
escolar, després de la celebració que amb els alumnes es fa en cada 
centre, visita que enguany no ha esta possible pel covid.
Reproduïm el missatge que la directora del CEIP Sant Sebastià 
Carmen Fontanet ha publicat a les xarxes socials:
tot un detall que ens ha fet emocionar molt. Algú pensa que els mestres 
hauríem de fer una lloa on a part del riu i la prima apareguera el Pub 
Oscars, perquè sempre ha sigut lloc de trobada de mestres el dia de 
Santa Caterina. Els de sempre i els nous, els més grans i els més joves, 
els que ja no estan i que sempre recordarem, els que estan en un altre 
lloc i sempre ens recordaran, els de la pública i els de la concertada, 
els de Vinaròs i a vegades els de Benicarló, tots hem estat i ens ho 
hem passat molt bé al PUB OSCARS, amb bona música i ben servits. 
Esperem retrobar-nos el proper any i passar-ho tant bé com sempre. 
Salut.

El Pub Óscar’s regalà pastissets de 
S.Catalina als mestres de Vinaròs
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X.Flores
Adrián  Marmolejo, amb la seva obra 
“Societats verticals XVII” i Miguel 
Ángel Barreda amb el seu treball 
“Estudi dels roderes del barranc d’Aiguadoliva”, 
han resultat guanyadors de la XII edició 
del Certamen d’Aquarel·la Gabriel 
Puig  Roda  i el Certamen de d’Investigació 
Històrica Borràs Jarque que organitza 
l’Associació  Cultural  Amics  de Vinaròs. 
En el certamen d’aquarel·la Nuria Albesa 
ha obtingut el diploma a millor pintor local 
amb la seva obra “Casa  Brunet”. Els premis 
havien de lliurar-se dissabte passat però es 
van cancel·lar pel mal temps i s’ha posposat 
l’acte al 12 de desembre a les 11 hores. 
 
El Certamen d’Aquarel·la Gabriel Puig Roda ha 
batut enguany rècord de presentació 
d’obres. Han estat un total 40 les aquarel·les 
presentades en aquesta dotzena edició d’un 
certamen denominat Gabriel Puig  Roda  en 
consideració al pintor  vinarossenc  més 
internacional, a l’homenatge del qual se suma 
la Diputació Provincial de Castelló fent-se 
càrrec del patrocini d’aquest premi. Un guardó 

dotat amb 3.000 euros i estatueta original de 
l’escultor local José Córdoba.
El president de  Amics  de Vinaròs, 
José Luis Pascual, ha destacat la gran 
qualitat de les obres presentades 
al certamen, procedents de França, 
Colòmbia, l’Argentina, Andorra i Espanya. 
Les excepcionals mesures contra el 
coronavirus han afectat també aquest acte 
cultural, que se celebra tradicionalment a 
finals de novembre en el sempre multitudinari 
sopar de la “Nit de la Cultura”. Enguany no hi 
ha hagut exposició de les obres a l’auditori 
municipal i tampoc s’ha celebrat el sopar. 
Per al certamen de d’investigació històrica 
Borràs Jarque, que arribava també a la 
seva dotzena edició, s’han presentat 
aquest any dues obres. Aquest premi està 
patrocinat per l’Ajuntament de Vinaròs i la 
seva dotació econòmica és de 3.000 euros. 
Amics  de Vinaròs presentarà també 
pròximament el calendari de 
dones  vinarossenques, en el qual, a través 
de dotze dones, una representant a cada 
mes, es ret homenatge a totes les dones de 
la localitat.

  T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A      

ÀGORA   
Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“L A S   O L A S ” 
De Virginia Wolf 

divendres, 18 desembre , 17,30h.  
Presenta el llibre : Gema Redó 

                  

“Las flores agitan la cabeza, más allá de la ventana. Veo pájaros 
silvestres, e impulsos más silvestres que el más silvestre de los 
pájaros nacen en mi silvestre corazón. Mis ojos lanzan selváticas 
miradas y mantengo los labios prietamente cerrados. El pájaro 
vuela. La flor baila. Pero oigo siempre el sordo sonido de las olas, y 
la bestia encadenada patea en la playa. Patea y patea…”

LLOC : PER DETERMINAR , SEGONS MESURES ANTI-COVID. 

Amics de Vinaròs  premia a Adrián Marmolejo i Miguel Ángel Barreda 
en els certàmens d’aquarel·la i investigació històrica
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E.Fonollosa
Casualment, va ser l’emissió en 
televisió  d’un  conegut reality show, 
estrenat  l’any  2001,  l’espurna  que va encendre 
al seu interior la flama de la música. Només tenia 
tres anys, però conten els seus familiars que la 
menuda es quedava parada davant de la caixa 
afirmant que ella volia cantar. I així va ser: Esther 
va aprendre a cantar a l’hora que aprenia a parlar. 
Als quatre anys va començar amb les classes de 
música i des d’aleshores no ha deixat d’aprendre i 
de regalar la dolçor de la  seua  veu a tots aquells 
que hem tingut  l’oportunitat  d’escoltar-la. A tot 
arreu hi ha molta gent que canta bé. Molt bé. No 
obstant això, no tothom té una veu pròpia, en el 
sentit ampli de l’expressió. I Esther la té. No només 
perquè la  seua  veu  sone  diferent a la majoria, 
amb un timbre íntim i especial que brilla tant en 
registres greus com aguts. Sinó també perquè té 
alguna cosa a dir i sap com transmetre-la, a través 
de les seues composicions. Això, al remat, és el més 
complicat de tot.
Un altre concurs televisiu, en esta ocasió de la 
televisió pública valenciana, va suposar també un 
punt d’inflexió en la trajectòria artística d’Esther. Va 
ser en la seua participació al programa Cantant al 
cotxe que la jove va coincidir amb Àlex Martínez, 

cantant del grup valencià Tardor. Ell va detectar 
ràpidament el talent de la cantant i des d’aleshores 
han treballat junts en diferents ocasions, destacant 
la gravació de Valenta, la cançó oficial del futbol 
femení valencià. Una aliança musical que continua 
fins a dia de hui i que seguirà present en Les teues 
ales, el primer disc d’estudi d’Esther, que comptarà 
amb Àlex com a productor i arranjador de les 
cançons. A l’aliança se sumaran Tono Hurtado com 
a enginyer de so, baixista de Tardor i productor de 
projectes com Sierra Leona, GEM o Vienna; i Pau 
Paredes, productor de Ginebras, Jero Romero o 
Volver, com a compositor i arranjador de teclats i 
pianos.
Per tots estos factors, el debut d’Esther no deixarà 
indiferent a ningú. Editat pel segell Primavera 
d’Hivern, els sis talls que contindrà l’àlbum 
navegaran entre el pop intimista de Kodaline 
o Gabrielle Aplin i el soul de grans veus com 
Amy Winehouse o Adele. Unes cançons on el 
protagonista indiscutible, com no podria ser d’altra 
manera, serà la veu d’Esther.
Les teues ales és el primer gran projecte d’Esther, 
el qual comptarà amb el suport de professionals 
amb experiència al món de la música valenciana. 
De partida, el pressupost d’este treball serà 
considerablement gran, per tal de dotar la carrera 

musical d’Esther de l’impuls que necessita. Una part 
important del projecte serà finançada pels seus 
principals impulsors, la pròpia Esther, Àlex Martínez 
i el segell Primavera d’Hivern, però la cantant inicia 
una campanya de mircomecenatge a la plataforma 
Verkami per ajudar a cobrir parts tan importants 
com la producció, gravació, mescla i màster del 
treball, còpies i distribució, disseny i fotografia, el 
material promocional i la comunicació.

Alfredo Gómez Acebes
 
Desde antaño los alumnos de primaria celebran el 6 
de diciembre en Vinaròs la festividad de San Nicolás, 
patrón de los escolares. El día del Santo patrón se 
iba a misa por la mañana y luego se salía a desfilar 
por las calles, portando los chicos un cachirulo, una 
especie de estandarte formado por un palo que 
culmina en un amasijo de cintas de colores y en las 
cuales se solía escribir los nombres de los alumnos 
de cada clase. Iban pidiendo caramelos y golosinas 
por las pastelerías, que les solían lanzar al aire. 
Por la tarde se tenía la costumbre de ir al Servol 
a “menjar la prima”,  el típico pastís de merengue 
con frutas confitadas. Este día era tradición que 
los escolares estrenasen la ropa de invierno, sobre 
todo los zapatos, en cuya caja aprovechaban para 
llevar la “prima”.
Los niños y las niñas la celebraban por separado, 
unos por San Nicolás y la niñas por Santa Catalina, 
el 25 de noviembre. Costumbre que siguió al 
establecerse la EGB en 1970 con clases mixtas. 
Una fiesta que los alumnos celebraban con gran 
alegría y que actualmente están englobadas 
conjuntamente. Antes, entre los chavales, se 
perseguía un gallo vivo por el paseo en la zona de 
Fora Forat, por lo que las mujeres cuidaban de que 
las aves domésticas no salieran de los corrales ese 
día. Luego ya pasó a rifarse uno vivo en el colegio, 
al tiempo que se cantaban loas o las “copletes de 
picadillo” que se dedicaban los escolares entre 
ellos, sobre todo de los niños a las niñas pero 
también a la inversa: “Les Catalinetes mos tenen 
envecheta perque no`ls donem un troset de primeta”. 
Alguna vez hubo “pedrades” entre los chavales 
de las diferentes escuelas por la rivalidad, sin más 
consecuencia que algún chichón.
San Nicolás nació en Patrás (Asia Menor) en el 
año 270 y fue monje, abad y obispo de Myra, 

participando en el concilio de Nicea. Murió en 
la cárcel  hacia el año 350. Su cuerpo fue llevado 
a Bari en 1087. Según cuenta la leyenda resucitó 
a tres monaguillos, despedazados y salados por 
un carnicero e impidió que un noble arruinado 
diera a sus hijas a la prostitución. Es patrón de los 
escolares, monaguillos, carniceros, comerciantes 
de vino, navegantes,  toneleros y de los marineros 
frente a las tormentas. Así debió llegar su culto a 
nuestra ciudad, por mar. Aparece representado en 
la iconografía como obispo acompañado de tres 
niños.
La festividad ya la celebrábamos a finales del 
siglo XIX. A principios del siglo XX había incluso 
un “Patronato de San Nicolás” formado niños 
representantes de cada colegio cuando con calzón 
corto y delantal ya cantaban por las calles “San 
Nicolás, santo bendito”.
En las fiestas de San Nicolás se paseaba un palo con 
un gallo atado en la punta, el cual era perseguido 
por los chavales entre las calles de la ciudad. En 
un momento determinado, dicho palo se fue 
adornando con cintas de colores hasta que se 
sustituyó el gallo por un elemento decorativo o 
capuchón de cartón.
Se conservan muchas loas de San Nicolás, de las 
cuales y entre las más conocidas recordamos:
“San Nicolás, santo bendito, gran confesor de 
Jesucristo, porque salimos a pasear, vamos al río a 
merendar”. “Gall i gallina, que encontremos, manda 
el rey,que lo matemos, tris, tras, a pedraes morirás”. 
“Dones tireu figues, que ja ve Nadal, una limosneta pa 
san Nicolau”
San Nicolás se veneraba en el convento de San 
Agustín ya en el siglo XVII, aunque este San Nicolás 
era el de Tolentino y no el de Bari. Su transformación 
en Papa Noel como santo que lleva regalos se 
debe a una leyenda medieval infantil, alemana o 
francesa. 

“Les teues ales” primer àlbum musical d’Esther Querol, 
de Vinaròs impulsat per una campanya de mircomecenatge

La fiesta de San Nicolás
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Nadal desigual entre comunitats 
en temps de Covid?

Per A. Rubio

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Un gobierno inmóvil ante 
un comercio que agoniza

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Buenoooo…
 Per Fernando Juan

Vamos a ver. Imaginemos 
la situación: Un grupo de 
personas se sientan alrededor 
de una mesa con el objetivo 

de intentar solucionar problemas. Se trata de 
problemas graves que aparecen por vez primera 
en muchísimo tiempo. Una parte de estas 
personas lleva la gestión directa, mientras que el 
resto asumen también (o han de asumir) su parte 
de responsabilidad en la resolución del problema. 
Como la situación es grave, se han sentado en esta 
mesa a pesar de desavenencias de tipo histórico 
e ideológico. Inmediatamente se van lanzando 
propuestas, cada una de ellas merecedora de 
estudio, que no solucionan el problema, pero que 
sí que pueden aliviarlo, ya que no existe ninguna 
solución mágica inmediata (pido perdón a los 
crédulos: la magia no existe). Pero, oh, sorpresa, 
hay propuestas que parten de visiones alternativas 
al problema que sí que son merecedoras de 
discusión, y por ello son asumidas para trabajarlas 
más a fondo y ver cómo se pueden aplicar. Y 
propuestas que, aunque podrían ser asumidas por 
todos los miembros de la mesa, se presentan con 
descalificaciones a una parte de estos miembros; 
de manera que, si no se asumen, los gestores son 
mezquinos y malotes por no querer solucionar el 
problema y, si se asumen, los gestores son muy 
muy tontos e incapaces por no haberlas pensado 
y ejecutado antes. 
Pues bien, esto es lo que sucede en muchos 
plenos del Ayuntamiento de Vinaròs. Mientras 
un equipo de gobierno formado por concejales 
socialistas y concejales de Totes I Tots Som 
Vinaròs está intentando gestionar, a nivel local, 
una pandemia, el resto de representantes de la 
ciudadanía -concejales también del pleno, con 
responsabilidad, no en el gobierno, pero que a 
nivel moral, al menos, han de ejercer su papel para 
la mejora de la gestión- toman parte de dichas dos 
maneras, unos presentado mociones para intentar 
ayudar en la gestión y otros, simplemente para 
desgastar (como sea!!!) al equipo de gobierno. 
Ah, y hay quienes utilizan el pleno como caja de 
resonancia de opiniones vertidas en redes sociales 
(ravalerismo puro y duro).
Y mes tras mes, traga que te traga, mientras 
en el día a día, uno se siente muchísimas veces 
solo, aliviado solamente por los técnicos/as y 
trabajadores/as del ayuntamiento, que aportan 
ideas, procedimientos, y posibles soluciones 
para resolver poco a poco las consecuencias del 
problema principal. Pero bueno, así es la política. 
Los ciudadanos votan cada 4 años para elegir a 
sus representantes y sentarlos en el lugar que les 
corresponde. Y así estamos. Aunque el velo de la 
hipocresía haga que parezca que todos somos 
iguales, incluso a la hora pedir UNIÓN.

El pleno de la pasada 
semana dejó claro que 
ante la situación agónica 

que viven centenares de comercios, autónomos 
y pequeñas empresas de Vinaròs el gobierno 
municipal formado por PSPV-PSOE y Som Vinaròs 
está paralizado, inmóvil y abandonando a su suerte 
al principal sector productivo de nuestra ciudad. 
En el mes de mayo el Partido Popular ya realizó la 
propuesta de habilitar ayudas directas a autónomos 
y asimilados para paliar las consecuencias de una 
crisis ante la que hacen falta gobiernos decididos, 
con ideas, con ganas de trabajar y resolutivos. 
Guillem Alsina y Anna Fibla callaron en mayo 
y continuaron callados en junio, julio, agosto, 
septiembre, octubre y noviembre. 
Hoy el gobierno de Vinaròs es un gobierno 
insensible, que promete ayudas para el próximo 
año y que cuando se convocarán llegarán un año 
tarde para decenas de autónomos y pequeñas 
empresas que ya habrán bajado sus persianas para 
siempre.
La publicidad y propaganda habitual en el gobierno 
municipal no servirá para tapar el desdén con el 
que han obviado su principal responsabilidad, 
la de preocuparse y ocuparse de quienes lo 
están pasando peor y perdiendo su empleo. Este 
gobierno municipal ha visto como mes a mes la 
economía local se hundía sin que ellos hicieran 
nada porque en el confort de los despachos 
municipales viven muy bien.
Desde el Partido Popular llevamos siete meses 
reclamando una apuesta clara, decidida y valiente 
por ayudar a los que están a punto de perder 
su empleo, si no es que lo han perdido ya, y así 
mantener a Vinaròs como una ciudad viva. Nuestros 
esfuerzos han sido en balde porque el gobierno 
local de izquierdas no ha escuchado ninguna de 
nuestras propuestas.
No dejaremos de reclamar ayudas directas, que 
lleguen a todos, que sirvan para vertebrar nuestros 
sectores económicos y salvar empleos. En el Partido 
Popular no creemos en la suerte, nuestra apuesta 
es por una política que baje impuestos, que elimine 
burocracia, que sea motor de la recuperación y 
ante eso lo que ofrecen Alsina y Fibla es papeleo, 
sorteos para salir ellos en la foto y anuncios vacíos 
de contenido.
Los autónomos, los comercios, las pequeñas 
empresas saben que tienen las manos del Partido 
Popular dispuestas a ayudarles en estos momentos. 
No les abandonaremos y, aunque sea en soledad, 
continuaremos exigiendo todos los días que la 
política local, los recursos municipales estén a 
disposición de quien crea empleo y riqueza y no 
destinados a mayor gloria de unos gobernantes 
insensibles.

El ministre de Sanitat i les 
comunitats autònomes 
s’han donat una setmana 
és per acordar un pla de 

recomanacions contra el coronavirus per a 
les festes de Nadal, després de no arribar a 
un consens en l’última reunió del Consell 
Interterritorial del Sistema Nacional de Salut. 
Després de publicar-se un primer esborrany de 
recomanacions -que proposava mantindre les 
reunions familiars i socials amb un màxim de 
6 persones i ampliar el toc de queda en Nit de 
cap d’any i Nadal fins a la 01.00 hores- algunes 
comunitats autònomes han comunicat les seues 
pròpies propostes de restriccions per a les festes 
nadalenques. Tornarem a veure a Ayuso dient 
que els Madrilenys es mereixen un nadal digne? 
No es tracta de què Madrid sigue diferent o no, 
tots ens mereixem un nadal digne. És tracta de 
tenir sentit comú i remar en la mateixa direcció 
per un problema mundial. El Govern de coalició 
i el ministre de Sanitat ha insistit que s’està 
treballant amb les comunitats per a consensuar 
un conjunt de recomanacions de salut pública 
comunes per a les festes i ha assegurat que “no 
hi haurà 17 Nadals diferents”. Esperem que sigue 
així.
Però, realment tornarem a la desigualtat entre 
comunitats per a aplicar restriccions diferents? Ja 
vam veure com la comunitat de Madrid va aplicar 
el passat pont de l’1 de novembre restriccions 
de només 3 dies enfront de comunitats amb 
restriccions de 10 dies. Com afectaran aquestes 
restriccions al nadal de 2020 per a les persones 
més desfavorides? I la gent de la 3a edat que viu 
a una residència sense previsió de veure als seus 
familiars al nadal? La situació es complicada per 
a tots ens agrade i no. També hi haurà famílies 
de pobles que pertanyen a dues comunitats 
autònomes, i si les restriccions són diferents 
per a una mateixa família? Uns de 6 persones, 
unes altres de 10, uns altres tenen toc de queda 
a les 12 i altres no. És el cas de Vinaròs i pobles 
veïns a banda i banda del riu Sénia. Des de TTSV 
esperem que no sigue així.
Una de cada deu famílies espanyoles només 
veu als seus avis per Nadal, segons un estudi fet 
per una empresa de comunicació digital, menys 
d’un 2% de les famílies espanyoles veu als seus 
avis cada dia i 6 de cada 10 considera que els avis 
tendeixen a estar més aïllats a causa de la bretxa 
tecnològica. Això s’ha vist encara més afectat en 
temps de Covid. Si existeix aquest problema està 
clar que s’haurà de treballar en aquesta línia, 
però si aquest 2020 ha de ser una nadal diferent, 
que ho sigue per tots per igual. 
És clar que la prevenció és la millor arma per 
a combatre una pandèmia, però si els nostres 
avis es queden solos aquest nadal, tots i totes 
hauríem de ser igual, i tindre les mateixes 
restriccions. És clar que és un problema global 
i que la nova normalitat no ha arribat. Un nadal 
diferent en 2020 poden previndre i evitar una 
tercera ona de Covid. Protegint-nos el dia d’avui, 
significa salvar més vides el dia de demà.
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“Inclusió? Resultats nefastos 
per a tots [...]”

Creació de la Comissió de 
Investigació  de la Costa Sud

Por Maria Dolores Miralles

En el passat plenari 
del mes de novembre, 

es va aprovar la creació de la “Comissió de 
Investigació respecte als canvis de circulació 
de la Costa Sud”, que ha de determinar el 
responsable de la decisió de la unidireccionalitat 
de la carretera de la Costa sud, conéixer els 
criteris que van modificar la circulació de la 
zona, així com la causa per la qual no es va obrir  
expedient administratiu ni que es sol·licitessin 
els informes tècnics.
Durant l’estat d’alarma sanitària del Covid-19, 
es van posar en marxa una sèrie de mesures, 
tant en la costa nord com en la sud, que 
van   implicar  restricció de circulació de vehicles 
o ampliacions provisionals  de voreres, totes  per 
facilitar la pràctica de l’esport o el passeig durant 
les  hores permeses, amb la finalitat de garantir 
que els veïns disposaren d’espai suficient   per 
tal d’acomplir les normes de distanciament i 
millorar alhora la seguretat viària. 
Quan tornem a la “nova normalitat”,  preguntem  
en diverses comissions i en els plenaris, si la 
unidireccionalitat de la costa sud havia vingut 
per quedar-se, i se’ns diu que aquesta mesura  es 
definitiva. Aleshores , al mes de juliol  sol·licitem 
accés a l’expedient administratiu, que ha conduït 
aquesta modificació en el tràfic , així com als 
informes tècnics pertinents. Una setmana més 
tard, l’ajuntament, ens notifica que no existeix 
cap expedient administratiu obert al respecte, 
perquè no es tracta d’un expedient administratiu 
reglat, quelcom no se’ns pot facilitar per la seua 
inexistència.
Com no trobàrem  una justificació adequada  la 
mancança d’expedient administratiu i 
vàrem   considerar que ha estat una decisió 
arbitrària i política,   interposarem un recurs de 
reposició, davant la desestimació de la sol·licitud 
de informació.
En la Comissió de Investigació, formada per set 
membres i que tindrà una data límit d’existència 
d’un mes des de la seua constitució, el PVI 
sol·licitarem la   informació i criteris que   ha 
portat a L’Ajuntament a prendre la decisió de 
transformar en unidireccionalitat la carretera de 
la costa sud. 
Des de el PVI, creiem que cal fer   les coses ben 
fetes, no hi havia que començar la casa pel terrat, 
abans de apostar per la unidireccionalitat de les 
costes, el Ministeri de Foment té que cedir la 
antiga N-340 al poble de Vinaròs en condicions. 
Hi ha que fer noves rotondes,   adequar les viés 
d’accés, fer una exposició pública del projecte 
que contemple les al.legacions dels veïns, i 
finalment procedir a la seua aprovació. . i, fins 
que es realitze l’estudi tècnic adminstratiu, es 
face exposició pública i s’aprove si es procedent, 
demanarem   a la Comissió   recuperar l’estat 
anterior de la bidireccionalitat de la Costa Sud.
Estem contents de què es forme la Comissió 
de Investigació, on demanarem seny a tots els 
membres i desitgem que les nostres demandes 
siguen escoltades. Les conclusions d’aquesta 
comissió després hauran de ser exposades en 
un ple.

Llegir la frase que titula 
aquest article genera 

des d’indignació fins sentiments de repulsa i 
cabreig per a totes aquelles persones que estem 
lligades a persones amb diversitat funcional. 
Eixes paraules no són meues; sinó del regidor 
Lluís Gandia, president del PP local i regidor de 
l’Ajuntament de Vinaròs.
La frase forma part d’una resposta a una de les 
seues publicacions que ha fet aquest regidor entre 
els diferents grups locals a les xarxes socials contra 
el foment de l’escolarització ordinària de l’alumnat 
amb necessitats educatives especials que siga apte 
(a excepció dels més dependents). La frase la va 
escriure en resposta a una de tantes docents que 
ha treballat al CEE Baix Maestrat, afegint que els 
“resultats nefastos” que hi ha com a conseqüència 
són per als xiquets que necessiten atenció especial i 
per a la resta. Pura hipocresia denota unir INCLUSIÓ 
amb “resultats nefastos”. Sols una persona amb 
manca de coneixements en l’àmbit socioeducatiu 
és capaç d’expressar esta aberració. 
Els “resultats nefastos” sols poden ocórrer quan es 
retalla en educació, quan no es destinen recursos 
per a millorar l’atenció d’aquest alumnat i quan se’ls 
vol continuar deixant tancats, aïllats i invisibles com 
viuen tantes persones amb diversitat funcional. 
I amb eixe aïllament no se’ls dona l’oportunitat 
de formar part activa de la SOCIETAT de la 
qual formen part. Perquè no són sols números 
del cens ni vots coaccionats; són PERSONES amb 
CAPACITATS, SOMNIS i una vida a viure com la 
resta de nens i nenes dins les seues possibilitats. 
I tindre un diagnòstic no els pot privar de ser 
coneguts per la resta de nens i nenes de Vinaròs i 
rebre atenció, interacció o fins i tot jugar.
Aquests fets són DRETS que tenen com la resta de 
població mundial i que amb dates assenyalades 
com el 3 de Desembre, dia de les persones amb 
discapacitat, cal remarcar per a que representants 
ciutadans com l’esmentat recorden que és un 
DEURE SOCIAL afavorir la seua INCLUSIÓ. I 
d’això Compromís sap prou perquè des que està al 
govern autonòmic ha ampliat les aules d’educació 
especial dins dels col·legis ordinaris (aules CIL, 
com la del CEIP Sant Sebastià) o ha autoritzat que el 
CEIP Manuel Foguet siga centre de referència per a 
l’alumnat amb necessitats educatives de mobilitat. 
No es pot fomentar una societat que integre a tota 
la ciutadania si se’ls relega a un costat sense veu ni 
possibilitats d’acció. No podem fer de Vinaròs una 
ciutat més inclusiva amb representants públics que 
pensen i diguen aquest tipus d’afirmacions. 

Per Paula Cerdà
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Nunca he entendido que para sacar adelante 
una ley, unos presupuestos (reparto justo de los 
recursos del estado) o  un estado de alarma etc. Se 
monte un mercadeo que nada tiene que ver con 
lo que tienen que aprobar. El problema es mayor, 
cuando políticos sin escrúpulos, no miran con quién 
pactan, aunque el problema no es con quién, que 
también lo es, sino a cambio de que, creando cada 
vez más tensión y desigualdad entre Comunidades. 
Es una incongruencia que traten de que sus hijos 
aprendan inglés cuando una gran mayoría de 
ellos, ni viajaré a Inglaterra ni utilizaré el inglés 
mucho más allá de saber la letra de una canción o 
interpretar una etiqueta, y luego, ponen trabas al 
castellano con el que se entienden todos los días 
con su vecino de escalera, el tendero del barrio o 
las personas de su localidad. Está bien que haya 
una ley justa antidesahucios y le honra defenderla 
a un político, lo que es vergonzante es utilizarla. 
Estando en el gobierno podía haber utilizado los 

presupuestos para dotar a dicha ley de margen 
legal y no interponer una enmienda posterior 
a los presupuestos a espaldas de ese gobierno 
para hacerse la foto con ERC y BILDU. Un paripé 
ideológico vergonzoso. Donde queda aquello de 
primero la gente y que no quede nadie atrás. En 
vez de pactar con su voto, más presupuesto para 
salud, para paliar el paro o combatir la pobreza, 
pactan: “Acabar con el dumping fiscal de Madrid, 
con el paraíso fiscal de facto que se ha montado 
la derecha” Reclaman independencia y quieren 
quitársela a otros. Si además fuera para beneficiar 
al contribuyente, pero no, es para subir impuestos 
Todo lo que no les beneficia o no es de ellos, o es 
fascista, o de derechas, la subida de impuestos 
no lo es. Sabían que el reparto de dotación Covid 
a las autonomías por parte del estado no se ha 
hecho con arreglo al número de población, (solo 
ellos saben el criterio) tocando a 285 Euros por 
persona en Andalucía y 520 Euros por persona en 

Cataluña. Sobre todo igualdad, dirán que aportan 
más al estado. En estos momentos Madrid aporta 
un 60 % más que Cataluña. La ultima: no ha 
llegado el dinero de Europa y ya se pelean entre los 
miembros del gobierno por tener competencias en 
el reparto de los fondos Europeos, como si fueran 
suyos. Tal vez esperan hacer favores a los amigos 
y amiguetes por aquello de que “quien parte y 
reparte, se lleva la mejor parte”   suerte que Europa 
tiene memoria y no querrá que se repitan lo de 
los ERES de Andalucía. Mientras, en Canarias se 
están arruinando por la inmigración y la falta de 
soluciones del gobierno, la economía está bajo 
mínimos, la hosteleria pagando impuestos, sin 
prácticamente ingresos y sin contrapartida, ERES 
por cobrar, ingreso mínimo vital tramitado solo el 
40% del que no ha vuelto a sacar pecho el ministro 
que se puso la medalla. Sus asesores, el chiringuito 
de TVE, las vacunas, comprarán 140 millones (habrá 
hasta para los gatos del puerto)…

Antonio NajarIDEOLOGÍA POLÍTICA Y PRESUPUESTOS

Segons l’Organització Mundial de la Salut, la 
sexualitat és un aspecte central de l’ésser humà, 
present al llarg de la seva vida. Abasta el sexe, les 
identitats i els papers de gènere, l’erotisme, el plaer, 
la intimitat, la reproducció i l’orientació sexual i 
està influïda per la interacció de factors biològics, 
psicològics, socials, econòmics, polítics, culturals, 
ètics, legals , històrics, religiosos i espirituals (OMS, 
2006).
 
Tenint en compte que la sexualitat està present 
al llarg de tota la vida i que està influïda per una 
sèrie de factors omnipresents en ella, sembla clara 
la resposta a la primera pregunta. Quan començar 
l’educació sexual?: Com la resta d’educacions 
comença des de l’inici de la vida, tant si som 
conscients d’això com si no. Fem educació afectiva 
i sexual amb els petons i les carícies que fem als 

nostres fills i a la nostra parella, amb els colors i les 
decoracions que triem per les seves coses i la seva 
roba, des d’abans fins i tot que neixin, amb com els 
parlem o les qualitats que els atribuïm (machotes 
o princesetes), però anant encara més enllà, amb 
com fem el repartiment de tasques domèstiques o 
de cures i amb la publicitat o la música a què estan 
exposats (sexista en moltes ocasions i sexualment 
implícita en altres).
 
Pel que fa a les preguntes: Per què? i On? la 
resposta està implícita en el paràgraf anterior. 
Perquè vivim en una societat encara masclista, 
en què la sexualitat i les relacions sexuals són 
molt visibles i estereotipades i en la qual l’accés al 
porno és molt fàcil i d’hora, facilitat per les noves 
tecnologies i la manca de regulació. Si volem que 
els nostres nens i joves visquin la seva sexualitat de 

manera saludable tenim 
l’obligació d’oferir-los una 
educació sexual integral 
de qualitat, que els ajudi a 
conèixer-se, acceptar-se i a expressar la seva eròtica 
de manera que siguin feliços. I hem de oferir-la tant 
des de l’àmbit privat (llar) com institucional (escola, 
legislació).

Com? Des d’un plantejament positiu, posant el 
focus en les sensacions positives, amb el nostre 
exemple, respectant la seva intimitat i singularitat, i 
ensenyant-los a respectar les dels altres. 

És la nostra responsabilitat com a adults donar-los 
les eines perquè es coneguin i acceptin, i gaudeixin 
de la seva sexualitat de manera plena, plaent i 
segura. Assumim-la.

EDUCACIÓ AFECTIVA I SEXUAL, QUAN? ¿COM? ON? PER QUÈ?



5 desembre de 2020

23

OPINIÓ PESCA

Andrés Albiol Mascarell

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE NOVEMBRE  DE L’ANY 2020 (I)

Finalizó la campaña cerquera
Semana con cambios de tiempo por el viento de mistral, que dificultó la labor extractiva. La llum 
desarmó. Las capturas fueron normales. Y las cotizaciones con altibajos según especie.
La pesca de arrastre, los ocho bous a pesar del huracanado aire del miércoles, igual se hicieron a la 
mar, para capturar langostino, gamba, calamar, pez de S. Pedro, choquito, pescadilla, salmonete, 
peluda, rape, caracol, galera, móllera, pulpo blanco, canana y morralla.
El cerco, tras la temporada de diez meses seguidos en busca del peix blau, en que sus capturas han 
sido mediocres, las tres traíñas han comenzado la veda.
Los artes menores, la flota de barquitas trasmalleras faenó a medias por el vendaval a partir del 
miercoles. Tres pillaron sepia y mabre. Una pagel y corvina. Tres llevaron lenguado y rombo. Y dos 
langosta, cabracho y brótola.
El palangrillo costero, una atrapó con este arte de anzuelos lubina, dentón, dorada y sargo.
La recolecta de pulpo roquero con cadufo, dos (1 de Benicarló) vendieron piezas de 2 a 3 kg.
Y la marrajera, un barco de Blanes (G) arribó con 1.000 kg de pez espada capturado con el pelágico 
palangre de anzuelos.

Ecos de ‘Mar’; La náutica turística española
A punto de finalizar este año la temporada recreativa de yates, veleros, motos de agua, etc., se 
aprecia en concreto un 55% de aumento en alquileres de barcos de recreo, y además un incremento 
de 692 nuevas matriculaciones de embarcaciones de ocio, con respecto al 2019, para situarse en un 
total de 5.478 nuevos barcos inscritos en España en el 2020. Al parecer, y curiosamente contrario 
al ambiente nacional, este inusitado crecimiento ha sido debido al Covid-19, pues la necesidad 
obligada de distanciamiento social ha llevado a muchos españoles, a pasar sus vacaciones solos 
o en familia por el litoral, para navegar en grupos pequeños con destinaciones de proximidad a 
causa del coronavirus. Por lo tanto, a pesar de venir pocos turistas extranjeros, el turista español ha 
preferido el triángulo marítimo formado por las autonomías, la catalana, valenciana y balear, como 
un eje primordial en las preferencias turísticas nacionales de navegantes en esta época veraniega, a 
pesar de la fatal y nefasta pandemia vírica que nos inunda. 

Visitant estacional del Mediterrani, estes aus 
preferixen aigües de l’Atlàntic nord europeu, 
a més de niar en les seues costes. En castellà li 
diuen alcatraz común. El seu nom científic és 
Morus bassanus. Pertanyent a la família dels 
Súlids, de silueta esvelta, corporalment té 
un tronc massís de color blanc. Cap gran de 
to groc. El seu pic gris és vigorós, llarg i amb 
la punta corbada cap avall. Té forats nasals 
secundaris. Ulls amb iris blau rodejat de negre. 
Coll llarg. Ales blanques, llargues i estretes, 
amb els extrems negrosos. Cua encunyada. 
Potes verdes, amb quatre dits units amb 
membrana de to castany. El dit posterior està 
tornat cap a dins per a subjectar-se en penya-
segats. De 1,85 m d’envergadura alar i 4 kg de 
pes. La parella es reproduïx en colònies fent 
un niu amb herbes sobre roques. Coven un ou 
45 dies. Ix un pollet nu i blavós. L’alimenten 10 
setmanes. 
Els jóvens tornen a llocs d’aparellament 
als cinc anys. El seu volar molt poderós i 
alt aprofita els corrents aeris per a planejar 
i escodrinyar el mar. Este pardal aquàtic 
localitza la presa davall la superfície de les 
aigues i es deixa caure en picat des de 50 m 
d’altura, per a aconseguir els 100 km/h de 
velocitat i cabussar-se plegant cap arrere 
les seues ales com un míssil, per a bussejar i 
atrapar sardina, etc. Després emergix, i cara 
vent pot desapegar, ja que el seu plomatge 
és impermeable gràcies a la capa de greix 
subcutani. En terra el seu caminar és molt 
maldestre i té dificultat a alçar el vol, perquè 
no sap córrer amb els peus i ha d’aprofitar 
l’aire en contra si n’hi ha. Descansa de nit 
surant sobre les aigües. El seu cant és rab-rab 
i ghaghag-ghoghog. A vegades s’associa amb 
gavines per a buscar aliment.

PEIXOS:  
Seitó (Boquerón)                      21 kg
Melva (Canutera)                       2
Escrita (Raya)                         155
Mantes (Batoideos)                     1
Besuc (Besugo)                       669
Voga/Xucla(Boga/Picarel)     336
Rallat (Bonito)                          55
Cavalla (Caballa, Verdel)    1.397
Vetes (Cintas)                               41
Congre (Congrio)                        613
Gall (Pez de S. Pedro)                  36       
Orà (Muixarra, Dorada)             3.033
Móllera (Fanéca)                       1.478
Gallineta (Cabracho)                      5
Sorell (Jurel, Chicharro)           6.109
Asparrall (Raspallón)                1.977
Palá (Lenguado)                           21
Sarg (Sargo)                                  22
Lliri (anjova)                                 637

Llobarro (Lubina)                             3
Mabre (Herrera)                              41
Aranya (Araña, Vívora)                292
Pagell (Pagel, Breca)                4.103
Peluda (Solleta)                           437
Peix espasa (Emperador)              84          
Lluç (Pescadilla, Merluza)        7.568
Rap (Rape)                               1.649
Aspet (Espetón)                          385
Jurioles (Rubios, Lucerna)          354    
Moll (Salmonete)                      4.601
Morralla (Serranos, etc)              846
Sardina (Sardina)                        861
Mero (Cherna)                                2
Letja (Lecha, Pez limón)             113               
Sorella (Jurel real)                        63
Llisa (Mújol)                               1.367
Biso (Bis, Estornino)                   332          
Gatet (Pintarroja)                           24
Roncador (Roncón)                        74

Rata (Miracielo)                             66
Palometa (Palometón)                  48
Misèria (Bruixa, Gallo)                    6
Mamona (Brótola de roca)               6
Saboga (Alosa)                               51
Dèntol (Dentón)                               10
Chopa (Cántara)                               2
Reig (Corvina)                                  34 
Morruda (Sargo picudo)                    2
Vidrià (Mojarra)                              108
Salpa (Salema)                              97
Rom (Rèmol, Rombo)                     13     
                                                _______
Total.............................     40.243 
CRUSTACIS:  
Cranc de paleta (Cangrejo)       162
Escamarlà (Garagant, Cigala)       5
Llagostí (Langostino)                     536    
Galera (Estomatoideo)                3.869
Llangosta (Langosta)                         4

Gambes (Quisquilla, Camarón)      125
                                                             ______                                                      
Total....................................   4.700
MOL·LUSCOS:
Calamars (Calamares)                    907
Sepió punxa (Choquito)                  102 
Canana (Pota, Volador)                  806
Sèpia (Choco, Jibia)                        785
Polp roquer (Pulpo roquero)         1.311
P. blanc (P. blanco)                      1.079
P. mesquer (P. almizclado)             344
Polpa (P. patudo, Pulpón)                  2
Caragol punxent (Cañailla)         86  
Llonguet (Holoturia)                    2                       
                                                ___      __
    Total……………….…       5.427     
Total Arrossegament.......    
PEIXOS:
Sardina                                       410
                                                 ____
 Total Cerco.....................        410

Desembarcos vespertinos por los barcos arrastreros
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HANDBOL
En primer lloc, el CBM Vinaròs vol recordar la figura 
de Juan de Dios Román, que ha faltat aquesta 
setmana i que, a part de ser el pare de l’handbol 
espanyol, va ser una figura important en els millors 
temps del torneig Ciutat de Vinaròs. DEP.
Enfrontaments contra el Castelló i empat final, 
el cadet a la pista del Chencho només va poder 
aguantar 10 minuts i va caure clarament davant del 
líder.
Al Llagostí Arena, el nostre juvenil va jugar 
un partidàs, en remontada inclosa, i al final el 
repartiment de punts va ser merescut per als dos 
equips.
Els guanyadors van ser els séniors, que en un partit 
gris els van valer 6 minuts per guanyar al Castelló B.

Cad masc pref Cs 1
Balonmano Castellón.   31
ArtClínic C BM Vinaròs. 19
CBM Vinaròs. Amare, Héctor(1), Joan (1), Ibai(3),  
Juanpe (3), Unai(4), Sergio(4) i Carlos(3).
Cara i creu en el partit disputat contra el Castelló. 
En la primera part s’ha donat la cara, competint 
contra els líders de la competició.
Però, la falta de ritme pel temps d’inactivitat a causa 
de la situació actual, ha passat factura a la segona 
part. I els locals se n’han aprofitat de la debilitat 
dels rogets, atacant els punt més febles.
A partir d’ara s’ha de començar a treballar de nou, 
per a agafar automatismes. 
Per tal d’encarar la recta final, s’ha de lluitar i 
continuar amb l’aprenentatge per a quedar en la 
millor posició en la taula classificatòria.

Juvenil 2 Auton CS
    ArtClínic C BM Vinaròs.   21
    BM Castelló.                    21
    Vinaròs. Óscar, Néstor, Juan, Raga, Sergi, Víctor, 
Marcos, Tomás, Ayza i José Abel.

Partit dels que fan afició però, per desgràcia, el 
partit és a porta tancada i l’afició es va perdre un 
autèntic partidàs d’handbol.
La visita del líder feia temor. Un equip que 
guanyava els partits doblant als seus rivals, però el 
nostre juvenil enguany és un equip seriós, treballat 
i que sap al que juga i, el dissabte, en 12 minuts 
fantàstics, va igualar després de anar perdent de 6 
gols.
Al començament del partit feia la impressió de 
ser un partit fàcil però l’ Artclínic, prompte es van 
posar en un 6-2 a favor amb una gran defensa i 
un Raga inspiradíssim en atac. Tot i això, el líder va 
despertar i, en una defensa molt forta davant de 
Raga i combinacions en atac que descentraven als 
nostres, van igualar el marcador i arribar al descans 
en l’avantatge d’un gol.
El primer quart de la segona part va ser desastros per 
els rogets i els orelluts i l’àrbitre van desconectar als 
nostres per a arribar a un clar 12-18 que semblava 
sentenciar el partit. Un temps mort vinarossenc i 
un creure dels nostres van permetre empatar un 
partit que es veia imposible en un final d’infart.

1 Autonómica Masculina Cst
Farmateca C.Bm. Vinaròs. 27
Balonmano Castellón. B.    22
CBM Vinaròs: Marc, Carlos, Nahuel(3), Jesús, 
Sergi(5), Max(4), Cristian, Quim(3), Collado(2), 
Serrano(4), Martín (3), Ian(2) i Eddy(1).
Després del partidàs a Betxí s’esperava molt del 
Farmateca davant d’un Castelló B que venia en 
baixes i jugava en varios juvenils, però els nostres 
no van estar a l’altura i només van jugar 7 minuts.
El Vinaròs a la primera part tenia pressa per a acabar 
el partit i les nombroses precipitacions i la falta 
d’intensitat defensiva van permetre donar vida i 
arribar al descans en un preocupant empat a 14.
En la segona part els nostres van saber reaccionar 
i en 7 min impressionants defensivament i en un 
100 % d’efectivitat van aconseguir un 6-0 a favor i 
acabar en les il·lusions castellonenques. Després de 
tornar al mateix “Quiero y no puedo”, voler fer els 
gols abans de tirar és impossible i la falta d’atenció 
en defensa va permetre que els de la capital en un 
joc molt lent estiguessen dins del partit. 
Per sort, la superioritat del Farmateca va poder 
amb el “correcalles” i el despropòsit d’un partit que 
no passarà a la història del nostre handbol.

El passat diumenge 29/11 es va celebrar a la 
Piscina Municipal de Castelló el Campionat 
Autonòmic de Llarga Distància.

Aquest any i degut a les mesures de seguretat 
només van poder participar la meitat de 
nadadors que altres anys : 20 nadadors i 
nadadores de categoría infantil i 30 nadadors 
i nadadores de categories júnior 1, júnior 2 i 
sénior que es van classificar segons els millors 
temps de la Comunitat en les proves de 800 
metres femenins i 1500 metres masculins.

Del CNV van acreditar estes millors marques 3 
nadadors ( 2 en categoría infantil i 1 en júnior 1).
Els nadadors que van acudir acompanyats 
pel seu entrenador Isidro Martorell van fer un 
gran campionat i van aconseguir molt bones 
marques.

DANIELA MUÑOZ, en categoria infantil s’ 
enfrontaba a nadar 2000 metres contra les 
millors nadadores infantils de la Comunitat. 
Va fer una carrera impressionant dominant en 
tot moment i en un temps de 24.14.81 es va 
proclamar CAMPIONA AUTONÒMICA INFANTIL.

DYLAN MARTIN, en categoria infantil era la 
primera vegada que nadava els 2000 metres 
lliures i en aquesta final autonòmica nadava 
contra els millors nadadors de la Comunitat. Va 
fer una gran carrera i en un temps de 24.47.55 
va ser el cinqué classificat infantil.

JOAN CHAVARRIA, en categoria Junior 1, 
s’enfrontaba per primera vegada a la prova dels 
3000 metres, era l’ únic nadador del 2005 ja que 
la resta de nadadors classificats de la categoría 
eren del 2004. Va fer una gran carrera i en un 
ritme constant de 1.08 va aconseguir un temps 
de 34.16.81 que el van situar com a cinqué 
classificat.

Enhorabona als tres per haver aconseguit la 
participació en aquest campionat Autonòmic i 
aconseguir uns bons resultats i enhorabona a la 
nostra campiona Daniela per aquesta medalla 
d’ or tant merescuda !!!
Enhorabona també als nostres entrenadors pel 
treball que fan en els nadadors aconseguint 
que el CNV estigue present en les competicions 
més importants!

Campionat Autonòmic de Llarga Distància
Natació
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El Vinaròs CF se ha colocado en primera posición de la tabla en la séptima jornada de liga 
de Primera Regional tras vencer por la mínima (1-0) al hasta entonces líder Els Ibarsos. 
El partido, celebrado a las 12 horas de domingo 29 de noviembre en la Ciutat Esportiva 
de Vinaròs, fue muy disputado y se decidió con un solitario tanto de Raúl González, que 
decantó uno de los choques más esperados de una jornada en la que se aplazaron un total 
de cinco encuentros de los 15 que tenían que disputarse. El gol de Raúl fue de muy bella 
factura, rematando un centro de cabeza dentro del área y colocándolo a la derecha del 
portero, que nada pudo hacer para atajar el balón. Un gol que sitúa en lo más alto de tabla 
a los vinarocenses. Destacable la actuación del portero vinarocense, Aguayo, que culminó 
su brillante mañana deteniendo un penalti en las postrimerías del encuentro..

Laia Casanova 
El passat dissabte,  l’equip cadet es desplaçava per 
jugar contra el CV Paterna –Liceo. Les cadets van 
fer molt bon treball durant tot el partit, que els va 
proporcionar la victòria per 1 set a 3 davant l’equip 
rival. Amb uns parcials de 25-20,22-25, 14-25 i 19-
25, l’equip vinarossenc va aconseguir sumar els 
tres punts de la jornada. Dissabte a la tarde va ser 
el torn de les juvenils. L’equip femení no va poder 
aconseguir la victòria enfront del CV Picassent, que 
va guanyar per 3 sets a 0 (25-17, 25,20 i 25-22). Tot i 
el resultat en contra, va ser un partit molt lluitat per 
les jugadores del club, en què cal destacar la seva 
bona actitud i treball.
 El diumenge va ser el torn dels equips masculins, 
que s’enfrontaven a casa contra els respectius 
equips del CV Mediterráneo. Els sèniors van perdre 
per 1 set a 3, amb uns parcials de 25-23, 12-25, 
16-25 i 21-25. L’inici del partit va estar correcte, 
guanyant fins i tot el primer set, però es va anar 
perdent la concentració a mesura que avançava 
el partit, cosa que va decantar el marcador a favor 

de l’equip rival. L’equip juvenil, per la seva part, va 
perdre 0 a 3 (12-25,21-25,11-25) en un partit que va 
dominat l’equip castellonenc.
Així, es donava per finalitzada una altra jornada 
plena de voleibol amb els diferents equips amb la 

mirada posada en seguir treballant  i millorar de 
cara a les pròximes jornades de lliga. Aquest cap 
de setmana només juga l’equip sènior contra el CV 
Torrent el dissabte a casa, mentre que les cadets i 
els dos equips juvenils tenen jornada de descans.

El Vinaròs CF se coloca líder tras derrotar a Els Ibarsos

Jornada intensa per al club
Voleibol

X.Flores
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Aquest passat cap de setmana en doble sessió 
-dissabte tarde i diumenge matí- es va celebrar a la 
Piscina Provincial de Castelló la segona jornada de 
lliga infantil i el segon control júnior i absolut.

El CNV va participar en un total de 32 nadadors que 
van anar acompanyats del seu entrenador Albert 
Delmonte.
11 nadadors : Xavi, Albert Astor, Jesus, Hector, 
Andreu, Joan, Santi, Dylan, Iker, David i Ivan.
21 nadadores : Natalia, Ainhoa G., Lucia, Aura, 
Daniela, Ainhoa C., Mar, Lluna, Ona, Júlia, Arantxa, 
Sara G., Gemma, Teresa, Sara F., Maitane, Andrea, 
Ariana, Sofia Elena , Agnés i Laia.

Els infantils tenien les proves obligatories de 200 
metres  esquena i 100 metres estils. Van nadar molt 
bé i van fer unes bones marques.

Destacarem el resultat d’Andreu Jovani en la 
prova de 100 mtrs estils en un temps de 1.01.19  
aconseguint récord provincial.

En la resta de proves efectuades per els nostres 
nadadors van intentar millorar marques i 

aconseguir marca personals aquells que encara no 
en tenien en alguna prova.

Destacarem els temps aconseguits pels següents 
nadadors :
En la prova de 800 metres lliures, els 08.32.91 
aconseguits per Xavi Bordes i els 10.40.00 
aconseguits per Gemma Fibla.
En la prova de 100 metres estils,els 1.09.82 de 
Daniela Muñoz
En la prova de 100 metres papallona , els 1.12.95 de 

Ona Leciñena.
En la prova de 400 metres lliures ,els 4.50.48 de 
Natalia Burriel

Destacar el bon ambient en l’ equip una vegada 
més.
Tot i els resultats aconseguits, cal continuar 
entrenant per a poder millorar eixes marques 
personals!
Enhorabona a tots!

CADET FEMENÍ
C.B GIL COMES VINARÒS 37 
/ NOU BÁSQUET FEMENÍ 58
Primer partit de competició 
de les nostres cadets, a les 
quals es els notava la falta 
de ritme degut a la situació 
actual.  Partit amb moltes 
fallades en defensa que 
permetia a les contràries a 
agafar molts rebots en atac 
i anotar la gran majoria dels 
punts de davall del cércol. En 
atac, les presses feien que 
es donaren males passades 
i ens precipitaramos en 
els tirs.  No obstant això, 
en diferents moments del 
partit es van veure jugades 
en atac amb bon moviment 
de pilota i en defensa amb 
molta intensitat.  Només 
queda treballar en la 
continuïtat d’aquests 
moments de partit, per a 
continuar treballant.  

CADET MASCULÍ
C.B CASTELLÓN 27 / C.B 
GIL COMES VINARÒS 55 
 
Partit dominat de principi 
a fi pel Vinaròs que va eixir 
molt centrat i va agafar 
avantatge en el marcador 
des del principi. Gràcies a la 
seua defensa els de Vinaròs 
van continuar augmentant 
el seu avantatge fins als  28 
al final del partit. Destacar 
que tots els jugadors van 
aportar i que el Castelló mai 

va baixar els braços malgrat 
la diferència en el marcador.

JÚNIOR MASCULÍ 
C.B GIL COMES VINARÒS 
66 / C.D ESCOLES PIAS 61 
 
Partit molt igualat que es 
va decidir en els últims 
minuts.   Qualsevol dels dos 
equips va poder guanyar, 
però el Vinaròs va estar 
més centrat i encertat en 
els minuts finals i això va fer 
que s’emportara la victòria. 
Dur partit per als dos equips 
que van anar alternant 
l’avantatges en el marcador 
fins al final. 

 
SÈNIOR MASCULÍ 
C.B GIL COMES VINARÒS 
59   / N.B PATERNA 73 
 
Partit molt igualat i intens 
durant els 3 primers quarts.  
Bon partit dels dos equips 
que van imprimir un ritme 
molt alt, tant en defensa 
com en atac.   Es veia   que 
el que aguantara el ritme 
s’emportaria la victòria i 
això va ser el que va fer el 
Paterna. Al Vinaròs se li van 
acabar les piles en l’últim 
quart i això ho van aprofitar 
els  visitants per a emportar-
se la victòria. Molt bons 
3 quarts del Vinaròs que 
va comptar amb diverses 
baixes.

ANUNCIO AUTORIZACIÓN DE TERRAZAS PARA 2021

Segona Jornada de Lliga Infantil i Segón Control Junior i Absolut

GIL COMES VINARÒS
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informAción Sobre bAJA De VADoS

De conformidad con lo que dispone el artículo 6.6 de la 
Ordenanza fiscal reguladora de la tasa por utilización privativa 
y aprovechamiento especial del dominio público local por 
entrada de vehículos a través de las aceras que establece:

Artículo 6.6: «La presentación de la baja surtirá efectos a partir 
del día primero del año natural siguiente al de su presentación. 
La no presentación de la baja determinará la obligación de 
continuar abonando la tasa».

Por ello, todos aquellos interesados en tramitar la baja del 
vado para el año 2021, podrán presentar su solicitud hasta el 
30 de diciembre de 2020 (de forma presencial con cita previa), 
en la oficina OIAC, situada en la plaza Jovellar 2, acompañada 
de la placa de vado y manifestando que han repuesto la acera 
a su estado original, si la manipularon en su día, y que la han 
despintado de amarillo o bien la han pintado de gris. También 
podrán presentar su solicitud vía telemática hasta el 31/12/2020. 
 
Si no la presentan antes de dichas fechas deberán abonar 
íntegramente la tasa del 2021.

Se recuerda que de acuerdo con la Ordenanza reguladora de las instalaciones 
y ocupaciones de la vía pública del Ayuntamiento de Vinaròs, aprobada 
definitivamente por el Pleno de la Corporación de 26 de marzo de 2015, 
con carácter previo a la instalación de TERRAZAS en la vía pública es 
necesario solicitar la correspondiente AUTORIZACIÓN, a la cuál deberá 
acompañarse la documentación señalada en el artículo 46 de la citada 
ordenanza.
Las autorizaciones podrán ser anuales o de temporada, sin que en ningún 
caso la fecha de caducidad pueda exceder del 31 de diciembre del año en 
curso.
Asimismo se recuerda que se debe solicitar cada año la renovación de la 
autorización para los casos previstos en el artículo 50.3 de la ordenanza: 

“Las autorizaciones se entenderán renovadas, en los casos en que no 
hayan cambiado las circunstancias concurrentes cuando se concedió el 
permiso para la instalación de la terraza, ni las condiciones impuestas por la 
Administración para el otorgamiento de la autorización, ni haya sido objeto 
de sanción firme por infracción grave. Para ello se presentará, cada año, 
dentro de los DOS MESES anteriores al nuevo período de ocupación: 
declaración responsable por escrito de cumplir en su totalidad los requisitos 
que le fueron exigidos, justificante de pago de la tasa del año en curso y 
autorización de los titulares de los establecimientos colindantes. Por parte 
de los Servicios Técnicos Municipales y de la Policía Local, se comprobará el 
cumplimiento de las condiciones originales de autorización y se elaborará el 
correspondiente informe que será remitido al departamento de Gobernación 
y, en su caso, de Actividades. La renovación se podrá llevar a cabo durante 
un plazo máximo de hasta 4 años adicionales consecutivos”.

Las acciones u omisiones que contravengan la ordenanza podrán ser 
sancionadas con multas de hasta 3.000 euros.

ANUNCIO AUTORIZACIÓN DE TERRAZAS PARA 2021

 
 

CISTELLES DE  NADAL 2020 
 

Punts de recollida a partir de l’1 de desembre                             
(aliments propis de cistelles de nadal: torró, polvorons, beguda...): 

- Aula d’informàtica 
- Aula 1r pis Centre de la  3a Edat 
- Saló del Centre de la 3a Edat 
- Pavelló poliesportiu (Sala polivalent) 
- Centre d’FPA  

 

Compra els números per la rifa 
No farem paperetes, tindrem un panell on podràs posar el teu nom i 
telèfon a la quadrícula numerada.  
 

Sorteig 
El dilluns 21 de desembre es farà un sorteig a cadascun dels 5 punts de 
recollida, i es rifaran tantes cistelles com s’hagen fet a cada lloc. 
S’avisarà per telèfon a les persones guanyadores.  
 
Destí 
La recaptació es destinarà a l’INCLIVA, institut d’investigació 
sanitària de València, per a projectes d’investigació  de la 
COVID19. 

 

 

Col·labora:  

5 y 12 de Diciembre 

De 10.00 h a 20.00 h
Paseo Marítimo de Vinaròs  
(al lado de la Oficina de Turismo)

Todo lo recaudado va destinado  
íntegramente A ayudar a los callejeritos 

Os esperamos!! 

Mercadillo navideño 
  solidario
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URBANO VINARÒS
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8:10
9:15
9:55
11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

 ZONA NORTE-VINARÒS
7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:50
8:50
10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00
10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

VINARÒS - ZONA NORTE

VINARÒS - ZONA SUR
 ZONA SUR-VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11:20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

VINARÒS - ZONA NORTE
 ZONA NORTE-VINARÒS

 ZONA SUR-VINARÒS
VINARÒS - ZONA SUR

10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 19.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

5 desembre ADELL P. Picasso - Pio XII

6 desembre SANZ c. Pont, 83

7 desembre VALLS Zona turística nord, 11

8 novembre MATEU c. Sant Francesc, 103

9 novembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

10 novembre PITARCH c. del Pilar, 120

11 desembre VINARòS FARMACIA av. País Valencià, 15

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
el Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos mediterráneo i renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20
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VINARÒS De 6:30 a 19:30 cada 30 minutos. 20:30 y 21:30

BENICARLÓ De 7:00 a 20:00 cada 30 minutos. 21:00 y 22:00

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA De 7:30 a 20:30 cada 30 minutos. 21:30 y 22:30

BENICARLÓ De 7:50 a 20:50 cada 30 minutos. 21:50 y 22:50

VINARÒS

VINARÒS
De 6:30 a 21:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:00 a 22:00 cada 60 minutos

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA
De 7:30 a 22:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:50 a 22:50 cada 60 minutos

VINARÒS

Horario vigente desde 28/10/2020

LUNES A SÁBADO (EXCEPTO FESTIVOS)

LÍNEA VINARÒS - BENICARLÓ - PEÑISCOLA

DOMINGOS Y FESTIVOS

www.autosmediterraneo.com964 40 19 36

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
el Setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  Autos mediterráneo i renfe

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

TRENS BARCELONA -VINARÒS              TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60



O.P.: Carrer de Sant Cristòfol, 19
URBANA I:  Avinguda de Barcelona, 2

URBANA SANT JORDI:  Carrer de Sant Jaume, 51

De 8.30 a 13.30 i de 17.00 a 20.00 h.
LLIURAMENT ALS SOCIS DEL

TRADICIONAL REGAL NADALENC
al passatge del Cardenal Tarancón.

Imprescindible presentar carnet identitat original a la recollida de la botella.

Els dies 10, 11, 14, 15 y 16 de desembre

De 8.30 a 13.30 i de 17.00 a 20.00 h.
LLIURAMENT ALS PENSIONISTES DE

LA TRADICIONAL CISTELLA
al passatge del Cardenal Tarancón.

Imprescindible presentar carnet identitat original a la recollida de la cistella.

Els dies 17, 18, 21, 22 y 23 de desembre

Mesures preventives COVID-19:
Es recorda que han de prendre totes les mesures higièniques, sanitàries i mantenir la 

distància de seguretat a l’hora de la recollida pel benestar de tots. Gràcies.


